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tiovarainministeri Mauno Koiviston tilalle nimitettiin kansanedustaja 
Eino Raunio. Hallituksen sisäisissä voimasuhteissa ei tapahtunut muu-
toksia. 

Päähuomio hallituksen politiikassa on kiinnitetty maamme talou-
dellisen tilanteen, ennen muuta työllisyyden parantamiseen. Tämän 
vuoksi jouduttiin vuoden 1967 budjetissa sekä annetuissa lisäbudjeteis-
sa osoittamaan poikkeuksellisen suuria summia työllisyystarkoituksiin. 
Niin ikään taloudellista kasvua ja teollistamista edistäviin toimenpi-
teisiin on myönnetty entistä enemmän varoja. 

Tätä linjaa Paasion hallitus noudatti myös antaessaan esityksensä 
vuoden I968 tulo- ja menoarvioksi. Sen loppusumma oli runsaat 9 miljar-
dia markkaa, mikä merkitsi edelliseen vuoteen verrattuna noin I8 % 
kasvua. Tämä johtui olennaisesti lokakuussa I967 suoritetusta deval-
vaatiosta. Budjettipolitiikan avulla on pyritty nopeuttamaan maamme 
elinkeinorakenteen muutosta niissä puitteissa kuin se on ollut poliit-
tisesti ja taloudellisesti mahdoMsta. 

Vaikka Paasion hallituksen aikana maamme maksutaseen 1960-luvun 
alusta alkanut alijäämäisyys pieneni jossain määrin, se oli silti 1967 
ensimmäisen vuosipuoliskon aikana noin 6OO miljoonan markan vuositasoa. 
Kesällä 1967 kävi selväksi, että devalvointi tulee olemaan väistämätön. 
Kun Kansainvälinen valuuttarahasto oli myöntänyt tarvittavan luvan, 
hallitus päätti II.IO.1967 devalvoida markan. Tämän seurauksena ulko-
maisten valuuttojen markkamääräisiä arvoja korotettiin ^1,25 %. Kor-
kea prosenttimäärä osoittautui pian perustelluksi, koska myös Englan-
nin punta sekä useita muita valuuttoja devalvoitiin muutamia viikkoja 
myöhemmin. 

Devalvaation jälkeen eduskunta sääti kiireisesti hallituksen esi-
tyksestä vientimaksulain, jonka turvin on tarkoitus kerätä noin 600 
miljoonan markan suuruinen ns. kasvupaketti. Se käytetään olennaisesti 
maamme teollistamiseen ja sen edellyttämien perusinvestointien rahoit-
tamiseen. Eniten on sen puitteissa osoitettu varoja voimatalouden, lii-
kenneolojen, perusteollisuuden ja viennin kehittämiseen. 1 

Paasion hallitus on vuoden 1967 aikana toteuttanut lukuisia ta- ^ 
lous-, sosiaali- ja kulttuuripoliittisia uudistuksia. Erityistä huo-
miota se on kiinnittänyt valtionhallinnon uudenaikaistamiseen ja tehos-
tamiseen sekä suunnitelmallisuuden lisäämiseen. 

Helmikuussa I967 pitämässään kokouksessa puolueneuvosto päätti 
äänestyksen jälkeen asettua kannattamaan tri Urho Kekkosen uudelleen 
valintaa tasavallan presidentiksi toimikaudeksi 1968-197^. Kannanot-
t;oa perusteltiin mm. sillä, että täten SDP kykenee turvaamaan nykyi-
sen sosialidemokraattien johtaman hallituspolitiikan jatkuvuuden sekä 
lujittamaan omaa ulkopoliittista asemaansa. Niin ikään katsottiin, 
ettei puolueella ollut missään tapauksessa reaalisia mahdollisuuksia 
saada omaa ehdokastaan läpi. 
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Koska myös muut hallituspuolueet olivat asettuneet kannattamaan 
Kekkosen uudelleen valintaa, päätti puolueneuvosto kesäkuun alussa 
osallistua ns. suureen vaaliliittoon, joka pian tämän jälkeen muodos-
tettiinkin. Vaikka LKP ja osa ruotsalaista kansanpuoluetta oli niin 
ikään ilmoittanut tukevansa Kekkosen ehdokkuutta, ne eivät yhtyneet 
puolueina suureen vaaliliittoon; sen sijaan vaaliliittoon tuli ehdok-
kaita yksityisinä henkilöinä kaikista porvarillisista puolueita. 

Suuren vaaliliiton johtoon asetettiin neuvottelukunta. Jossa 
Sos.-dem. Puoluetta edustivat Rafael Paasio, Olavi Lindblom, Erkki 
Raatikainen, Pauli Burman, Anssi Kärkinen ja Martti Pöysälä. Käytän-
nön kysymyksiä hoitamaan asetettiin ns. puoluesihteeritoimikunta apu-
naan kolme jaostoa: tiedotus-, talous- ja järjestöjaosto. Syyskuun 
alussa aloitti toimintansa myös yhteinen vaalitoimisto, johon jokai-
nen hallituspuolue irroitti yhden toimitsijan. SDP:n edustajana oli 
vaalitoimistossa Reino Kanerva. Lisäksi suuri vaaliliitto päätti pe-
rustaa laajan kansalaisvaltuuskunnan, johon saatiin mukaan näkyviä 
poliittisia henkilöitä sekä edustajia eri kansalaisjärjestöistä. 

Vaaliliiton sisäiseksi paikkajaoksi ehdokkaiden suhteen sovel-
lettiin vuoden 1962 valitsijamiesvaalien ja vuoden 1966 eduskuntavaa-
lien tulosten keskiarvoa. Piirikohtaisesti tästä kuitenkin useissa ta-
pauksissa poikettiin. Keskustapuolue asetti eniten ehdokkaita eli 101. 
Sosialidemokraattien ehdokasmäärä oli 11, SKDLin 66 ja TPSLin 15. Lo-
put ehdokaspaikat varattiin ulkopuolisille. 

Suuren vaaliliiton vaalitaistelu käynnistyi vasta loppusyksyllä 
1967, Tämä tapahtui huomattavasti myöhemmin kuin kokoomuksen liikkeel-
lelähtö, sillä oikeiston ehdokas, pääjohtaja Matti Virkkunen aloitti 
kampanjansa täysipainoisesti jo elokuussa. Niin ikään Suomen Maaseu-
dun Puolueen presidenttiehdokas Veikko Vennamo lähti sangen aikaises-
sa vaiheessa liikkeelle. Sosialidemokraattien oma vaalitaistelu ei saa-
vuttanut samoja mittasuhteita kuin ennen 1966 eduskuntavaaleja. 

Vuoden I967 aikana aloitettiin myös puolueen piirissä valmistelut 
syksyn 1968 kunnallisvaaleja varten. Tavoitteeksi asetettiin, että kun-
nallisvaaliehdokkaat voidaan nimetä jo taivon I968 kuluessa. 

Vuonna I967 tehty ratkaisu presidenttikysymyksessä sekä ennen 
muuta vaikeaksi muodostunut taloudellinen tilanne nimenomaan työlli-
syyden kohdalla aiheutti sen, että Sos.-dem. Puolueen kannatus laski 
tasaisesti suoritettujen mielipidetutkimusten mukaan vuoden 1967 aika-
na, Vuoden loppuun mennessä puolueen kannatus oli pudonnut noin 4 % 
siitä, mitä se oli alueliitosten Johdosta suoritetuissa viiden kunnan 
kunnallisvaaleissa lokakuussa 1966. 
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Ammattiyhdistysliikkeen eheyttäminen säilytti ajankohtaisuutensa 
myös vuonna I967. Eheyttäminen edistyi Jossain määrin, kun SDP:n Ja 
SKP:n edustajat allekirjoittivat yhteisen suosituksen eheyttämisestä 
syksyllä 196?. Sos.-dem. puolueen taholta on kuitenkin lähdetty koko 
ajan siitä, että varsinainen eheyttäminen on täysin ammattiyhdistys-
liikkeen sisäinen asia; puolueiden osuus supistuu pelkkien poliittis-
ten edellytysten luomiseen. Ammattiyhdistysliikkeen sisällä ei kuiten-
kaan tapahtunut mitään ratkaisevaa eheyttämiskysymyksessä, 

SDP:n sisäinen työskentely on myös parantunut. Niinpä puolueen 
tutkimusosaston yhteyteen perustettiin useita uusia työryhmiä selvit-
tämään niin sisä-tadnkansainvälispoliittisia kysymyksiä. Vuoden 1967 
aikana ovat valmistuneet mm. puolueen taidepoliittinen, työvoimapo-
liittinen Ja maatalousohjelma. Niin ikään puolueen sisäisen päätöksen-
teonjärjestelmää Ja sisäistä tietoliikennettä on pyritty tehostamaan. 

4. Taloudellinen_katsaus 
Yleismaailmallinen suhdannetaantuma Jatkui v. 196?. Euroopan 

OECD-valtioiden kansantuotteen määrällinen kasvu oli 2 kokos OECDrn 
vastaavasti 2.5 Suhteellisen hitaan taloudellisen kasvun takia 
OECD-maiden tuonnin määrä nousi vain hieman enemmän kuin niiden kan-
santuote. Näissä olosuhteissa Suomen länsiviennin määrällinen vähennys 
jäi erittäin pieneksi. Käytännöllisesti katsoen koko Suomen viennin 
kasvu on Johdettavissa suotuisasti kehittyneestä itä-Euroopan kaupasta. 

Viennin melko vaatimaton määrällinen kasvu ei ollut riittävä pe-
lastamaan Suomen uhkaavaa maksutasetilannetta siitäkin huolimatta, 
että tuonnissa tapahtui suoranaista vähennystä. Suomen maksutase oli 
vuodesta I962 alkaen Joutunut perusteellista laatua olevaan tasapai-
nottomuuteen, erityisesti länsimaiden kanssa käytävässä kaupassa. Täs-
tä syystä Suomen kansainvälinen maksuvalmius alkoi näyttää uhatulta 
ja hallitus päätti Suomen Pankin Johtokunnan esityksestä muuttaa mar-
kan ulkomaista perusarvoa. Toimeenpantu devalvaatio sellaisenaan pys-
tyi poistamaan Suomen kustannustasossa tapahtuneen kilpailijamaita 
nopeamman nousun aiheuttaman tasapainottomuuden syyn. 

Valtiontalouden tasapainottomuus Ja alijäämäisen maksutaseen ai-
heuttama uhka voitiin poistaa v. 1967. Samanaikaisesti Jatkuivat muut 
Suomen kansantalouden rakenteellisten heikkouksien aiheuttamat häiriöt. 
Toisaalta ne ilmenivät kansantuotteen hitaana kasvuna Ja siitä aiheutu-
vana heikkona työllisyytenä, toisaalta taas osittain devalvaation kiih-
dyttämän hintatason nousuna. 

Huomattava osa Suomen kansantuotteen hitaasta kasvusta on ulko-
syntyistä. Länsimaiden lamakausi Ja siitä Johtuva tuontihaluttomuus 
ovat olleet metsätalouden ja puunjalostusteollisuuden vaikeuksien pe-
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russylnä. Niitä ovat lisänneet edelleen Pohjois-Amerikan paperlntuot-
ta j ien voimistunut ki lpailu Euroopan vientimarkkinoilla sekä kotoi-
sena tekijänä metsänomistajien haluttomuus puukauppoihin. 

Kysyntää kotimarkkinoilla p i t i y l lä e r i t y i s e s t i kulutuksen kasvu. 
Sekä yksityinen e t tä Julkinen kulutus kasvoivat määräl l isest i 4 
Sen si jaan yksityinen säästäminen l isääntyi vain vähän. P ä ä a s i a l l i -
sest i säästämisen kasvu o l i nimenomaan julkisen säästämisen varassa. 

Suhteellisen hidas kansantuotteen kasvu, epävarmuus vientimark-
kinoiden kehityksestä, kotimaisen kustannustason nousu j a investoint i -
ideoiden puute ovat o l leet omiaan vähentämään yksityisen teol l i suus-
sektorin investointeja. t^^i^ttamisen esteenä 
ol i ennenkaikkea rahoituksen puuteV^k/ftyl^ vähenivät-
kin edelliseen vuoteen verrattuna 2 jK. b i i i l a n l r l n in 

Yksi tyis is tä elinkeinoista supistui edellä mainituista sy is tä 
johtuen talonrakennustoiminta. Kansantuotteen keskimääräistä kasvu-
vauhtia nopeammin laajenivat teollisuus - e r i t y i s e s t i kulutustavara-
teollisuus j a kaivannaisteollisuus, kauppa, pankit j a vakuutustoiminta 
sekä muut palveluelinkeinot. 

Työttömyysluvut kohosivat vuoden 196? aikana huolestuttavan kor-
keiksi . Pääas ia l l i ses t i työttömiä ol i metsätalouden Ja talonrakennus-
toiminnan p i i r i s s ä , jopa teollisuudessakin o l i työllisyyden kasvu käy-
tännöl l isest i katsoen olematonta, joten paikkapaikoin työttömien mää-
rää l i säs ivät myös teol l isuustyöläiset . i 

Hintojen nousu e i vielä alkupuolella vuotta poikennut sanottavas-
tikaan edel l is ten vuosien kehityksestä. Toteutetun davalvaation tulok- ^ 
sena nousivat luonnoll isesti kaikki tuontihinnat sekä s e l l a i s t e n tuot - j 
teiden hinnat, Joihin on olee l l i sessa määrin käytetty tuontitavaroita. ! 
Devalvaation hintoja korottava vaikutus o l i lyönyt i tsensä läpi mil te i 
kokonaan vuoden loppuun mennessä. 

Valtiontalouden t i l a o l i tyydyttävä ja valt io pystyi hoitamaan 
maksunsa a ja l laan. Budjett iesitys vuodeksi 1968 myöhästyi tavanmukais-
ta enemmän. Se to i tullessaan devalvaatiovoittoja leikkaavan v ient i -
maksun Ja niiden avulla rahoitettavan kasvupaketin. Jonka tarkoituk-
sena on nimenomaan kiihdyttää Suomen kansantalouden rakennemuutosta. 
Useimpien kuntien talous k i r i s ty i o l e e l l i s e s t i vuoden aikana. Tähän 
vaikutti to isaal ta kuntien lisääntyneet työttömyysmenot, yleinen 
hintatason nousu ja kuntien haluttomuus nostaa veroäyrin hintaa. 

Kireyteen rahamarkkinoilla vaikutti ennen kaikkea Suomen Pankin 
valuuttavarannon miltei koko vuoden jatkunut supistuminen. 
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II. PUOLUEEN PÄÄTÄNTÄVALTA- JA TOIMEENPANOELIMET 

Puolueneuvosto kokoontui 8, päivänä helmikuuta käsittelemään tasa-
vallan presidentin valintaa koskevia kysymyksiä. Punnittuaan asiaan 
liittyviä eri vaihtoehtoja puolueneuvosto päätyi kannattamaan tohtori 
Urho Kekkosen uudelleen valintaa Ja päätti esittää maamme muille puo-
lueille neuvotteluja tämän tavoitteen saavuttamisesta mahdollisimman 
laajan yksimielisyyden tietä. 

12. päivänä kesäkuuta pidettiin puolueneuvoston sääntömääräinen 
kokous. Sääntömääräisten asioiden lisäksi käsiteltiin presidentinvaa-
liin liittyviä kysymyksiä Ja päätettiin, että Sosialidemokraattinen 
Puolue pyrkisi mahdollisimman laajaan Urho Kekkosen vaaliliittoon. 

? i - 2 i y S i 2 i i iiliiii ? 
Puoluetoimikuntaan ovat kertomusvuoden aikana kuuluneet Rafael 

Paasio puheenjohtajana, Olavi Lindblom varapuheenjohtajana, Erkki Raa-
tikainen puoluesihteerinä Ja muina Jäseninä Vilho Halme, Veikko Helle, 
Valde Nevalainen, Sylvi Siltanen, Paavo Tiilikainen, Pentti Viita, 
Väinö Vilponiemi, Antero Väyrynen Ja Karl-August Fagerholm. Siirrytty-
ään Joulukuun 1. päivänä valtioneuvoston Jäseneksi ei Antero Väyrynen 
ole toiminut puoluetoimikunnan Jäsenenä. 

Puoluetoimikunta on kuluneen vuoden aikana pitänyt 30 kokousta. 
Joista pöytäkirjoihin on merkitty yhteensä 407 pykälää. 

Kunnallisasiainjaostoon ovat kertomusvuonna kuuluneet Martti Vii-
tanen puheenjohtajana. Veikko Helle varapuheenjohtajana Ja Jäseninä 
Eino Siren, Valdemar Sandelin, Toivo Mansner, Uljas Mäkelä, Esko Niska-
nen, Aatto Väyrynen, Katri Lindfors Ja Veikko Järvinen. Sihteerinä toi-
mi Keijo Laine heinäkuun 1 päivästä lukien. Siihen saakka hoiti sihtee-
rintehtäviä oman toimensa ohella järjestöosaston päälliköksi siirtynyt 
Anssi Kärkinen. 

Jaoston kokouksissa oli keskeisimpänä aiheena kuntauudistus. Käsi-
tellessään asiaa Jaosto katsoi, ettei kuntauudistuksen tavoitteita voi-
da saavuttaa yhteistoiminta-alueita muodostamalla. Tämän vuoksi ja tam-
mikuun 15 päivänä 1967 annetun ns. kuntauudistuksen valmistelulain hen-
gen mukaisesti jaosto omaksui kannan, jonka mukaan kunnallisen itsehal-
linnon turvaamiseksi sekä Jatkuvan yhteiskunnallisen kehityksen edistä-
miseksi elinkelvottomat, valtionapujen ja kuntainliittojen varassa elä-
vät pienkunnat on pyrittävä yhdistämään elinkelpoisiksi kunniksi, joll^ 

t 

.. • f--
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la on riittävän laaja alueellinen, väestöllinen Ja taloudellinen pch-
ja. Tämä kannanotto Ilmoitettiin piirien Icunnalllsaslalnjaostollle, 
sosialidemokraattisille valtuustoryhmille Ja läänlntolmlkuntlen Jäse-
nille. 

Kunnallisvaalien osalta hyväksyttiin vaaliaikataulut sekä ohjeet 
vaaleihin valmistautumisesta. Luottamusmiehille Ja yhdysmlehllle jär-
jestettiin kaikissa piireissä koulutustilaisuuksia lähinnä viikonlop-
pukurssien muodossa. Samoin pidettiin myös kunnallispäiviä Ja kunnal-
lisia neuvontatilaisuuksia yhteistoiminnassa piirien kunnallisaslain-
jaostojen kanssa. 

Sos.-dem_ĵ  Maaseututoi^mikunnan kertomus on erillisenä liitteenä 
(liite n20 1). 

Sos.-dem_j_ Haisten Keskusli^ton^kertomus on erillisenä liitteenä 
(liite n:o 2). 

Sos.-demj_ Osuuskauppaväen Keskustoimikuntaan ovat puoluetoimikun-
nan edustajina kuuluneet Veikko Helle Ja Valde Nevalainen sekä puolue-
toimistosta Anssi Kärkinen Ja Yrjö J. Virtanen. 

Toimintavuoden aikana on keskustoimikunnan järjestäminä pidetty 
4 alueellista viikonloppukurssia. Joissa pääasiallisena aiheena on ol-
lut vuoden 1968 edustajistojen täydennysvaalit Ja niihin valmistautu-
minen. 

Siirtoväenasiain^Jaosto on puoluetoimikunnan päätöksellä lakkau-
tettu, koska katsottiin, ettei se enää tässä vaiheessa vastaa tarkoi-
tustaan. 

Urheilujaostoon ovat kuuluneet Sulo Hostila puheenjohtajana sekä 
muina Jäseninä Väinö Soininen, Martti Tynkkynen, Hilkka Kujala, Antero 
Väyrynen, Pentti Salmi, Valde Nevalainen, Meeri Kalavainen Ja Anssi 
Kärkinen. 

Kasvatustoimikunta. Puoluetoimistossa vuoden alussa tapahtuneista 
organisaatiomuutoksista Johtuen järjestettiin myös puoluetoimikunnan 
alaiset apuelimet osittain uudelleen. Kulttuuripoliittisen työryhmän 
nimeämisen yhteydessä päätettiin Puolueen kasvatustoimikunta Jättää 
nimeämättä. 
Tutkimusosasto 

Kertomusvuoden alussa perustettiin puoluetoimiston yhteyteen eri-
tyinen tutkimusosasto. Sen tehtävänä on hankkia Ja valmistaa aslamato-
riaalia poliittisen päätöksenteon perustaksi puolueen eri toimeenpano-
elimiä varten. 
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Tutkimusosaston toiminta tapahtuu t o i s a a l t a palkatun työvoiman, 
to i saa l t a e r i a lo j en a s i a n t u n t i j o i s t a kokoonpantujen toimikuntien ja 
työryhmien työnä. Toimikunnat ja työryhmät ovat puoluetoimikunnan n i -
meämiä ja sen apuelimiä. Niiden jäsenet e ivä t saa työstään korvausta . 

Tutkimusosaston työ pääsi huoneisto- ym, j ä r j e s t e l y j e n johdosta 
tehokkaasti alkamaan vasta vuoden loppupuolel la . 

H e n k i l ö k u n t a 
Osastolla on kertomusvuoden kuluessa työskennellyt p a l k a l l i s i n a 

työnteki jöinä 5 henkeä. Osaston vastaavana Unto Niemi, tu tk imuss ih tee-
r i t Pekka Korvenheimo ja Paavo Lipponen sekä o s a s t o s i h t e e r i Helvi Ol-
l ikainen ja toimistoapulaisena Airi Korhonen. Unto Niemi ja Ai r i Korho-
nen o t t i v a t tehtävät osas to l l a vastaan 1 . ? . , Pekka Korvenheimo ja Paa-
vo Lipponen 15.5- ja Helvi Ollikainen 1.10. 

T y ö n j a k o o s a s t o l l a 
Osaston yleinen johto kuuluu o s a s t o p ä ä l l i k ö l l e . Tutkimussihteer in 

tehtävänä on p a i t s i as iamater iaa l in keruu ja as ian valmistelu myös vas-
tuu toimikuntien ja työryhmien työskente lys tä . Kansainväl is ten a s i a i n 
valmistelu ja vastuu sen alan työryhmien työskente lys tä on j a e t t u t u t -
kimussihteerien kesken, jota samaa menettelyä on noudatet tu myös s i s ä i -
sen p o l i t i i k a n o s a l t a . 

Osas tos ihteer i Oll ikaisen tehtävänä on osas to l l e kertyvän materiaa-
l in k o r t i s t o i n t i ja j ä r j e s t e l y , minkä l i s ä k s i hän vastaa juoksevien asi-
oiden hoidosta o s a s t o l l a . Näihin samoihin t e h t ä v i i n o s a l l i s t u u myös 
n e i t i Korhonen. 

T o i m i k u n n a t j a t y ö r y h m ä t 

Ta lous£o l i i t t inen toimikunta^ puh . joh t . Juss i Linnamo, s i h t e e r i 
Hannu Laakso sekä jäsenet Väinö Hakala, Veikko Jalava, Pen t t i Laakso-
nen, Ilmari Lavonsalo, Väinö Lingnell , Ole Lindberg, Teuvo Lindström, 
Unto Lund, Paul Paavela, Jaakko Riikonen, Gunnar Storgärds , Hannu Vesa, 
Pent t i V i i t a . 

Työvoimapoliit t inen toimikunta^ puh. joht . Pen t t i V i i t a , s i h t e e r i 
Eero Ollikainen sekä Jäsenet Jussi Linnamo, Jaakko Riikonen, Ni i lo Kol-
jonen, Pen t t i Ritoniemi, Olavi Lindblom, Valde Nevalainen, Maunu Iha-
lainen, Antero Väyrynen, Urho Knuuti, Svea Degerman, Veikko Rantala . 

Kul t tuur ipol i i t t inen^to imikunta puh . joh t . Aarne Laur i l a , s i h t e e -
r i Kimmo Kevätsalo sekä jäsenet Olavi Hurri , Arvo Salo, Juss i Pikkusaa-
r i , Helge Virtanen, L.A. Punt i la , Inkeri Ai ro la , Veikko S in i sa lo , Ralf 
Längbacka, Chr i s te r Kihlman, Jorma Cante l l , Risto Hannula. 
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X^^yS^^l^S^H^S^i^S^H^^-^S^Hl^lE^il^ä' puh.joht. A.K. Leskinen, sih-
teeri Jussi Hämeri sekä jäsenet Uolevi Itkonen, Pauli Burman, Ilkka 
Sumu, Paul Paavela, Markku Annila, Sulo Savolainen, Tapani Jatkola, 
Kirsti Nordin, Klaus Mäkelä, Touko Markkanen, Lauri Nordberg, Leif 
Sundström. 

Eläkepoliittinen^toimikunta: puh.Joht. Kalle Matilainen, siht. 
Pentti Laven sekä jäsenet Sulo Hostila, Pekka Kuusi, Aaro Kärkkäinen, 
Viljo Ripatti, Seija Kärkinen, Aarre Manninen, Kalevi Vatanen, Sylvi 
Siltanen, Maunu Ihalainen, Onni Hiltunen, Paavo Tiilikainen. 

Asunto£oliittinen toimikunta^ puh.joht. Olavi Lindblom, sihteeri 
Hannu Laakso sekä jäsenet Paul Paavela, Ilkka Sumu, Paavo Alanen, Pek-
ka Alanen, Jorma Aaltonen, Aatto Väyrynen, Väinö Vilponiemi, Nils-Erik 
Fager, Markku Annila, Uolevi Lampinen, Tyyne Paasivuori, Lyyli Aalto, 
Uolevi Itkonen. 

Veropoliittinen toimikunta^ puh.joht. Viljo Virtanen, siht. Tarmo 
Kivilaakso sekä jäsenet Niilo Koljonen, Niilo Kumen, Onni Turtiainen, 
Aatto Väyrynen, Erkki Canth, Lauri Hervonen, Margit Eskman, Heikki 
Hykkäälä, Aarno Varheenmaa. 

Metsäpoliittinen_toimi]mnta:_^^ Valde Nevalainen, sihteeri 
Pentti Ritoniemi sekä jäsenet Osmo Varsta, Jussi Linnamo, Uki Voutilai-
nen, Maunu Ihalainen, Lasse Hellman. 

Kansainvälisten asiain_toimi]amtaj_ puh.joht. Erkki Raatikainen, 
sihteerit Pekka Korvenheimo ja Paavo Lipponen sekä jäsenet Rafael 
Paasio, Pekka Kuusi, Pauli Burman, Olavi Lindblom, Pentti Halme, Pekka 
Autti, Helvi Saarinen, Martti Pöysälä, Unto Niemi, L.A. Puntila, Emil 
Skog, Jaakko Blomberg. 

Kansa inväli Sten a s iain_t oimi kunnanpa la i se t_t;^örytoät^ 
I d ä n s u h t e e t : puh.joht. Erkki Raatikainen, sihteeri 

Paavo Lipponen sekä jäsenet Rafael Paasio, Bo Ahlfors, Pauli Burman, 
Pertti Hynynen, Jaakko Blomberg, Pekka Kuusi, Jorma Kalela, Juhani 
Lindström. 

S a k s a : puh.joht. L.A. Puntila, sihteeri Pekka Korvenheimo 
sekä jäsenet Osmo Apunen, Ilkka-Chistian Björklund, Pauli Burman, Jorma 
Cantell, U.G. Seppäläinen, Antti Kulmala, Olli Vehviläinen. 

T u r v a l l i s u u s - j a p u o l u s t u s p o l i -
t i i k k a : puh.joht. Emil Skog, varapuheenjohtaja Antero Väyrynen, 
sihteeri Paavo Lipponen sekä jäsenet Jaakko Blomberg, Antti Halme, 
Pentti Halme, Lauri Sivonen, Ulf Sundqvist, Erkki Tuomioja. 



- 16 . 

Y K - p o l l t l i l c k a : puh.Joht. Kalevi Sorsa, sihteeri 
jaalcko Kalela sekä Jäsenet Lars D. Eriksson, Lauri Hannikainen, Jaakko 
Ilvessalo, Pekka Kuusi, Olavi Hurrl, Ilkka Ristimäki. 

K e h i t y s m a a t : puh.Joht. Henrik Westman, sihteeri Helk-
ki Oksanen sekä Jäsenet Jaakko Iloniemi, Sakari Kiuru, Raimo Llntonen, 
Helvi Saarinen, Ulf Sundqvist, Urpu Vihavainen, Jaakko Ilvessalo, Kaar-
lo af Heurlin. 

P o h j o i s m a a t : puh.Joht. Martti Pöysälä sekä Jäsenet 
Svea Degerman, Ralf Friberg, Veikko Karsma, Pentti Lumme, Rolf Ekman, 
Olavi Lindblom, Eino Sir^n. 

E u r o o p a n t a l o u d e l l l n e n i n t e g r a a -
t i o : puh.Joht. Pentti Viita, sihteeri Eero Piimles sekä Jäsenet 
Niilo Koljonen, Ahti M. Salonen, L.A. Puntila, Uuno Takki, Jorma Jala-
va, Pentti Laaksonen. 

Toimikuntiin Ja työryhmiin kuuluu noin 150 eri asiantuntiJahen-
kilöä. Toimikunnat ovat kokoontuneet tähän mennessä noin 150 kertaa 
eli keskimäärin 9 kertaa ryhmää kohti. Kokoontumistiheys ei Jakaudu 
tasaisesti kalkkien ryhmien kesken. 

Lähitulevaisuudessa on tarkoitus nimetä vielä sosiaalipoliittinen 
työryhmä. 

Toimikunnat Ja työryhmät ovat tehneet selvityksiä, valmistelleet 
kannanottoja Ja Julkilausumia sekä tavoiteohjelmia Ja antaneet lausun-
toja alansa asioista puolue-elimille Ja eduskuntaryhmälle. Osa toimi-
kunnista tarkistaa Ja valmistelee vuoden 1969 puoluekokouksessa esille 
tulevia ohjelmia. 

Puoluesihteerinä on ollut Erkki Raatikainen, JärJestöosaston pääl-
likkönä Anssi Kärkinen, tutkimusosaston päällikkönä Unto Niemi, talou-
denhoitajana heinäkuun loppuun Aarne Paananen Ja hänen siirryttyään 
toisiin tehtäviin Pentti Ketola. KunnalUsaslain sihteerin tehtäviä 
on oman toimensa ohella hoitanut Anssi Kärkinen heinäkuun 1. päivään 
saakka. Jolloin uusi kunnallisasialn sihteeri Keijo Laine ryhtyi hoi-
tamaan tointaan. Ketolan siirryttyä taloudenhoitajaksi valittiin hä-
nen tilalleen maaseututoimikunnan sihteeriksi Maunu Ihalainen, Joka 
otti toimen vastaan lokakuun 1. päivänä. Tiedotussihteerinä on toimi-
nut Jaakko Turkka helmikuun alusta lähtien Ja toimistosihteerinä He-
linä Halava. Pääkirjanpitäjänä on edelleen ollut Maire Tommola Ja kas-
sanhoitajana Pirjo Elo. 

Muiden puolueen palveluksessa olleiden toimitsijain tehtävät sel-
viävät kertomuksen asianomaisista kohdista. 
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Puoluetoimiston kirjeenvaihto 
Puoluetoimistosta on kertomusvuoden aikana lähetetty postia seu-

m 

raavasti: 
Kustannustoiminta 
Järjestötoiminta 
Valistustoiminta 
Tiedotustoiminta 
Naisten Keskusliitto 
Aikamme Kuvastin 
Kunnallistoiminta 
TST:n toiminta 
O-jaoston toiminta 
Kansainvälinen toiminta 
Maaseutuvaltuuskunta 
Rekisteriasiat 
T-lehdistön toiminta 
Sekalaiset 

11.533 kpl 
31.170 
11.949 
55.606 

5.612 
22 .271 

762 
2.840 
213 
161 
702 
117 
424 

1.911 
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III. JÄRJESTÖTOIMINTA 

l.^^Yleistä 
Kertomusvuoden kuluessa toteutettiin puoluetoimistossa uudelleen-

järjestely, jonka tuloksena puoluetoimisto jaettiin kahteen osastoon: 
Tutkimus- ja järjestöosastoihin. 

Tutkimusosaston tehtävänä on puolueen toimintaan ja politiik-
kaan liittyvän tutkimus-, selvittely- ja suunnittelutyön organisoin- ̂  
ti ja yleensäkin poliittisen päätöksenteon valmistelu. Osaston ko-
koonpano muodostui seuraavaksi: Unto Niemi osastopäällikkö, Pekka J. 
Korvenheimo ja Paavo Lipponen tutkimussihteereitä ja lisäksi kontto-
rihenkilökuntaa. Käytännössä osaston työskentely tapahtuu lähinnä 
työryhmien, joihin pyritään saamaan mukaan puolueen paras teoreetti-
nen ja käytännöllinen asiantuntemus, toimesta. 

Järjestöosaston tehtävänä on puolueen perinteellisen järjestö-
jä kenttätyön organisointi. Osaston kokoonpano muodostui seuraavak-
si: Anssi Kärkinen osastopäällikkö, Yrjö J. Virtanen jaostosihteeri, 
tehtävänä lähinnä yhteydenpito puoluetoimiston ja järjestökentän kes-
ken, Reino Kanerva, jaostosihteeri, tehtävänä lähinnä yhdysmiesver-
kostoon liittyvien asioiden hoitaminen, Keijo Laine, kunnallissihtee-
ri, Jaakko Turkka tiedotussihteeri ja Maun Ihalainen maaseutu-asiain 
sihteeri. Käytännössä tärkeimmiksi asioiksi muodostuivat presidentin 
valitsijamiesvaalin, kunnallisvaalien ja osuuskauppavaalien valmiste-
luun liittyvät toimenpiteet. Urho Kekkosen suuren vaaliliiton muodos-
tamisen jälkeen toimi puolueen yhdysmiehenä vaaliliiton toimistossa 
jaostosihteeri Kanerva. 

Kurssi_2 valistustoiminta 
Kuluneen vuoden aikana on kurssitoimintaa puolueen piirissä suo-

ritettu pääasiassa yhteistoiminnassa Työväen Sivistysliiton kanssa. 
Kevätkaudella jatkettiin "Yhteiskuntatiedon päivät" -nimisiä vilkon-
lopputilaisuuksia. Näille päiville osallistui n. 300 osanottajaa. 
Syyskaudella käytiin piireittäin läpi kuntapäällikköpäivät. Joihin 
osallistui yhteensä n. 500 kuntapäällikköä. 

Näiden tilaisuuksien lisäksi ovat piirit järjestäneet omia kurs-
seja ja neuvottelupäiviä, joiden toteuttamiseen on puoluetoimisto 
myötävaikuttanut. 

Opinto-osasto on myös tukenut eri piireissä toimivia puoluekou-
luja. 
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Opintokerhotoiminta 
Puolueosastojen yhteydessä toimii yhteensä noin 400 opintoker-

hoa, joista 312 on ilmoittautunut Työväen Sivistysliittoon. Näiden li-
säksi toimii naisjaostoissa ja -yhdistyksissä n. JOO opintokerhoa, 
joista 264 on ilmoittautunut TSL:oon. Ruotsalaisen Työväenliiton ker-
hojen lukumäärä on 4l eli yhteensä noin 740 opintokerhoa toimii koko 
puolueen kentässä. Tämä edellyttää noin 7400 puolueen Jäsenen mukana-
oloa opintokerhotyössä. 

Kerhojen suosituimmat aiheet ovat olleet kunnallispoliittisia ja 
yhteiskunnallisia. Näistä mainittakoon seuraavat kurssit: "Meidän 
kuntamme", "70-lukua kohti", "Sosialismi tällä vuosisadalla" sekä 
naisten erityiskurssi "Olen aikani nainen". 

Tiedotusosasto on kertomusvuoden aikana lähettänyt yhdysmiehille 
kolme tiedotusmonistetta, joiden yhteinen kappalemäärä oli 40.000. 
Tiedotustoiminnan tehostamiseksi organisoitiin tämä uudelleen vuoden 
puolivälissä, yhdysmlesmonlsteet on korvattu ns. tiedotuslehtisillä 
"SDP puhuu", joita painettiin vuoden loppupuoliskolla seitsemän nu-
meroa suomenkielisinä ja kaksi numeroa ruotsinkielisinä. Näiden yh-
teinen painosmäärä oli 410.000. 

Edellä mainitun tiedotustoiminnan lisäksi on puoluetoimikunnan 
kokouksista jaettu luottamuksellisina pienet muistiot seuraavasti: 
puoluetoimikunnan ja puolueneuvoston jäsenet, piiritoimikuntien pu-
heenjohtajat, piirisihteerit, kunnallisjärjestöjen päätoimiset sihtee-
rit, T-lehtlen päätoimittajat ja puoluetoimiston toimitsijat. 

Piirisihteerien ja toimitsijoiden neuvottelutilaisuudet järjes-
tettiin puolueneuvoston kokousten yhteydessä ja lisäksi vaalitoiminnan 
vauhtllnsaattamlsen merkeissä Tampereella 22-25.8.1967. 

Puolueen palveluksessa ovat matka-asiamiehinä kertomusvuonna ol-
leet Reino Kanerva ja hänen puoluetoimistoon siirtymisensä Jälkeen 
Martti Äberg, Onni Hyvönen, Aarre Kari, Toimi Metsäranta Ja Veikko 
Latva. Ajoittain eri sopimuksen mukaan on matka-asiamiehenä toiminut 
myös Vihtori Lahti. 
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Piirijärjestöjä, Suomen Ruotsalainen Työväenliitto mukaanluettu-
na, on ollut 16. 

Piirisihteereinä ovat toimineet Aulis Leppänen (Helsingin piiri), 
Kauko Tapaninen (Uudenmaan Piiri), Aarno Lindeqvist (Turun et. piiri) 
Tauno Kallio (Satakunnan Piiri), Voitto Penttinen (Et, Hämeen Piiri), 
Hannu Lamminmäki ja hänen sairastumisensa jälkeen Eero Lindholm (Hä-
meen Pohj. Piiri), Mauno Hirvisaari (Kymen Piiri), Martti Aberg ja hä-
nen siirryttyään puoluetoimiston palvelukseen Aaro Airas (Mikkelin 
Piiri), Keijo Suksi (Kuopion Piiri), Eero Sorsa ja hänen siirryttyään 
piirin taloudenhoitajaksi Pauli Kinnunen (Pohjois-Karjalan Piiri), 
Maunu Ihalainen ja hänen siirryttyään puoluetoimiston palvelukseen 
Kauko Saastamoinen (Keski-Suomen Piiri), Eeli Lepistö (Vaasan Piiri), 
Erkki Koponen (Oulun Piiri), Leevi Kovalainen (Kajaanin Piiri), Martti 
Ristimäki (Lapin Piiri) ja Kaj Laxen (Ruotsalainen Työväenliitto). 

Kertomusvuoden päättyessä oli puolueessa 1.314 yhdistystä, jois-
ta 49 ruotsinkielistä ja 175 kunnallisjärjestöä, joista 10 ruotsinkie-
listä. 

Seuraavasta luettelosta käy ilmi vuoden 1967 aikana perustetut 
ja lakkautetut yhdistykset: 

Uudet ¿hdistj^kset: 
Rek. nimi 
12/1 Haukilahden Sosialidemokraatit 
26/1 H:gin Sosialid. Osuusmiehet 
21/5 Vermuntilan-Kulamaan Sos.-dem. Ty. 
21/3 Inarin Sosialidemokraatit 
4/4 Oulun Viran- ja toimenhaltijain Sos.-dem 

Kilta 
11/4 Simonkylän Sos.-dem. Kilta 
21/4 Imatrankosken Sosialid. Naisyhdistys 
2/5 Pohjan Sos.-dem. Kunnallisjärjestö 
26/5 Hankkarin Sosialidemokraatit 
15/8 Lappeenrannan Sosialid. Rautatieläiset 
15/8 Heinolan eteläinen Sos.-dem. Yhdistys 
29/8 Oulun Opiskelijoiden Sos.-dem. yhdistys 
4/9 Pohjois-Kirkkonummen Sos.-dem. Kilta 
4/9 Sipoon Sosialid. Kunnallisjärjestö 
20/9 Lappeenrannan Sosialidemokraatit 

piiri 
Uudenmaan 1. 
Helsinki 
Satakunta 
Lapin 1. 

Oulun 1. 
Uudenmaan 1. 
Kymen 1. 
Uudenmaan 1. 
Satakunta 
Kymen 1. 
Mikkelin 1. 
Oulun 1. 
Uudenmaan 1. 
Uudenmaan 1. 
Kymen 1. 

'Sh 

it 
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16/10 Valkeakosken Kemian alan Sos.-dem, Yhdistys 
25/10 Porvoon Sos.-dem. Kilta 

7/12 Karakallion Sos.-dem. Kilta 
14/12 Helsingin Vahtimestarien Sosialld. Yhdistys 

j^kkautetut ¿hdistjrkset: 
Rek. nimi 
12/1 Kihniön Työväenyhdistys 
12/1 Ojajärven Työväenyhdistys 
12/4 Juvan Siikakosken Työväenyhdistys 
26/5 Punkalaitumen Länsipään Työväenyhdistys 
26/5 Jalasjoen Sosialidemokraattinen Työväenyhd. 
26/5 Rauman Sos.-dem. Metallimiehet 
19/9 Permoskylän Työväenyhdistys 
29/9 Särkilahden Työväenyhdistys 
29/9 Kuhakosken Työväenyhdistys 
17/11 Kodiksamin Työväenyhdistys 

H&neen 1. etel. 
Uudenmaan 1. 
Uudenmaan !• 
Helsinki 

piiri 
Satakunta 
Satakunta 
Mikkelin 1. 
Satakunta 
Satakunta 
Satakunta 
Keski-Suomen 1. 
Mikkelin 1. 
Mikkelin 1. 
Satakunta 
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IV. PUOLUEEN LEHDISTÖ JA JULKAISUTOIMINTA 

1. Sosialidemojcraattiset^sanomalehde 
Sosialidemokraattisten sanomalehtien lukumäärä vuoden aikana py-

syi ennallaan. Kaikkiaan ilmestyi 11 sanomalehteä, joista kaksi sano-
malehteä seitsemän kertaa viikossa. Nämä lehdet olivat pää-äänenkan-
nattaja Suomen Sosialidemokraatti sekä Kansan Lehti (Tampere). Kuusi 
kertaa viikossa ilmestyivät seuraavat lehdet: Eteenpäin (Kotka), Hä-
meen Kansa (Hämeenlinna), Saimaan Sanomat (Lappeenranta), Turun Päivä-
lehti (Turku) ja Uusi Aika (Pori). Kolme kertaa viikossa Pohjanmaan 
Kansa (Vaasa), Pohjois-Karjala (Joensuu) sekä Pohjolan Työ (Oulu). 
Ruotsinkielinen Svenska Demokraten ilmestyi edelleenkin vain kaksi 
kertaa viikossa. 

Lehtien päätoimittajina ovat kertomusvuoden aikana toimineet: 
Atte Pohjanmaa (Suomen Sosialidemokraatti), H.A. Salokangas (Eteep-
päin), Mauno Pelkonen (Hämeen Kansa), Vilho Halme (Kansan Lehti), vt. 
Arvo Pohjanhovi (Pohjanmaan Kansa), vt. Ossi Sorsa ja 1.6. lähtien 
Sakari Tahvanainen (Pohjois-Karjala), Aarne Keskitalo (Turun Päiväleh- ^ 
ti), Vilho Rantanen ja 1.9. lähtien Aaro Kärkkäinen (Uusi Aika), Arto ^ 
Paasilinna (Pohjolan Työ), Reino Kaatonen (Saimaan Sanomat) ja Gunnar 
Henriksson (Svenska Demokraten). 

Lehtiliikkeittemme taloudellista kehitystä tarkasteltaessa on eri-
tyisesti muistiin merkittävä pari muita tärkeämpää tapahtumaa. Kerto-
musvuoden maalis-huhtikuussa koettiin kolme viikkoa kestänyt kirjalta-
jalakko, jonka seuraukset muodostuivat pääomaköyhille lehtiliikkeil-
lemme varsin raskaiksi. Tämän lakkoliikkeen seurauksena palkkamenot li-
sääntyivät huomattavasti yli laskelmien. Välillisenä seuraamuksena 
koettiin lisäksi ilmoitustulojen menetyksiä. Toimittajien osalta huhti- -
kuun 4 päivänä allekirjoitettu, tällä alalla maan ensimmäinen työehto-
sopimus lisäsi sekä palkkamenojen muodossa että uudistetun työajan seu-
rauksena melko huomattavalla tavalla toimituskustannuksia. Kun lisäksi 
kustannustasossa muutenkin tapahtui vuoden aikana merkittävää nousua, 
asetti se lehtiliikkeemme taloudellisen kestokyvyn varsin tiukalle. ^ 
Tuskin siitä kunnialla olisi selvittykään, ellei samanaikaisesti toteu-
tumisen asteelle edistynyttä yhteiskunnan tukea olisi saatu vastapai-
noksi. Puoluetoimikunnan ja lehdistön yhteisin sopimuksin varattiin puo-
lueelle tulevasta toimintatuesta osa nousseiden lehtikustannusten peit-
tämiseksi. Tämän tuen avulla voitiin lehtiliikkeittemme vuoden tulos 
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melkein Jokaisen yhtiön osalta saattaa Jopa tasapainoon, vieläpä leh-
tien toimitustehoa lisätäkin sekä muutenkin - esim. sivulukuja lisää-
mällä - tehostaa oman lehdistömme merkitystä Ja vaikutusvaltaa. 

Tältä osalta voidaan lehtiliikkeittemme taloudellista kehitystä 
pitää tyydyttävänä. Sen sijaan poikkeuksellisen kireistä yleisistä olo-
suhteista taas Johtui, että Jo valmiiksi suunniteltuihin uudistuksiin 
ei vuoden aikana lehtiliikkeiden osalta ollut mahdollisuuksia. 

Oleellinen p-̂ .rantumlnen T2T:n palvelussa c?.atiln aikaan hankkimal-
la Telex-laltteet TSTthen, Eduskuntaan TST:n huoneeseen sekä kaikkiin 
piirilehtiin. Telex-välitys alkoi 1.8. Siten uutisvälitys on oleellises-
ti nopeutunut Ja toimittajakunnan lisäyksen ansiosta samalla lisäänty-
nyt Ja monipuolistunut. 

TST:n taloudellisten mahdollisuuksien parannuttua kuva- Ja matrli-
sipalvelua on voitu huomattavasti ^tehostaa, samoin eri aloja Ja harras-
tuksia koskevan aineiston toimittamista. Varsin merkitseväksi saattaa 
myös muodostua vuoden aikana tehty päätös liiketaloudellisen tutkimuk-
sen suorittamisesta lehtitalouksien saneeraamiseksi. Kun tämä laajakan-
toinen työ perustetaan kertomusvuoden toimintanumeroihln, päästään vas-
ta ehkä vuoden kuluttua toteuttamaan tutkimuksen mahdollisesti tuomia 
uudistusvaatimuksia. 

Vuoden loppukuukausina ilmestyi uusia vaikeuksia devalvaation jäl-
kiseurauksina. Nämä todettiin melko nopeasti ilmoitustulojen pysähtymi-
senä Ja tilaushankinnan vaikeuksina. Kun levikin kehityksessä kertomus-
vuoden alkupuoli antoi Jopa rohkeitakin toiveita verrattuna edelliseen 
vuoteen, niin mitä lähemmäksi vuoden loppua tultiin, sitä pidättyvämmälc-
si näytti yleinen mieliala tässä suhteessa kääntyneen. On tietenkin sel-
vää, että lisääntyvällä työttömyydellä on kehityksen kulkuun ollut oma 
merkitsevä osuutensa. Kun tulee puute, niin ensiksi luovutaan niistä 
tarpeista. Jotka eivät ole kaikkein välttämättömämpiä. Sanomalehti on 
yksi näistä. 

Tätä varovaista mielialaa el ehtinyt lieventää vuoden aikana val-
miiksi saatu suunnitelma värillisestä sarjakuvaliltteestä. Sarjakuvalii-
te on oikeastaan ensimmäinen ns. rationalisointitoimenpide, yhteinen yri-
tys koko lehdistömme hyväksi. Siitä saadut kokemukset voidaan kuitenkin 
koota vasta seuraavaan toimintakertomukseen. Yhteistä sarjakuvallltettä-
hän ei ehditty, päinvastoin kuin oli suunniteltu. Julkaista kertomusvuo-
den aikana yhtään numeroa. 

Vuoden kertomuksessa mainittiin nykyisen hallituksen asettamasta 
lehdistön talouskomiteasta. Jonka työn valmistuminen siirtyi kertomus-
vuoden puoliväliin. Ns. Kiven komitea Jätti mietintönsä valtioneuvos-
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tolle kesäkuun 30 päivänä. Vuoden toimintaan sisältyy myös eduskunnan 
hyväksymä ponsi. Jossa hallitusta kehoitetaan selvityttämään sanomaleh-
tien kuljetusavustuksia koskeva kysymys kokonaisuudessaan Ja ryhtymään 
siinä esiintyvien epäkohtien korjaamiseen. Tämä merkitsee sanomalehtien 
postinkuljetusmaksujen saattamista ajankohtaisen tutkimuksen alaiseksi. 
Tätä kertomusta laadittaessa ei ole tietoa, missä vaiheessa kysymyksen 
kehittely valtioneuvostossa tällä hetkellä on. 

Eräs vuosia kestänyt valmistelutyö sai kertomusvuoden aikana käy-
tännön muotoja. Valtiovalta ryhtyi vuoden aikana maksamaan toimintatu-
kea puolueille. Tästä tuesta, niin kuin edellä on Jo mainittu, pääsi 

< 

myös sosialidemokraattinen lehdistö osalliseksi. Kun koko tuesta saa-
tiin kertomusvuoden aikana nostaa vain osa, ei sen vaikutus ehtinyt 
lahdistössämme vielä sanottavastikaan näkyä. 

4._Pohjoismainen_yhteistyö 
Sosialidemokraattisen lehdistön pohjoismaista yhteistyötä edistä-

vä konferenssi pidettiin tällä kertaa Tanskassa Padborgin kaupungissa 
lähellä Saksan rajaa Krusägärd-nimisen kartanon päärakennuksessa. Joka 
nykyisin palvelee turistikeskuksena. Suomen T-lehdistön edustajina 
osallistuivat kokoukseen toimitusjohtajat Visa Kivi (Sos.-dem.), Väinö 
Hurnonen (Kansan Lehti), Keijo Ketola (Uusi Aika) Ja Ossi Sorsa (PohJ. 
Karjala). Delegaatioon kuuluivat lisäksi TST:n päätoimittaja Eino Kalk-
kinen Ja T-lehdistö r.y:n toimitusjohtaja E.A. Wuokko. Konferenssin 
asialistalla olivat eri maiden raportit. Joista mm. Ruotsin raportissa 
mainittiin, että puolueet eivät ole valtiontuen käytöstä tilivelvolli-
sia. Toisessa alustuksessa käsiteltiin lehdistön sopimussuhteita mui-
hin työväenjärjestöihin. 

5. Työväenlehdistön_keskuselim^ 
Kustannusliikkeiden yhteiselimenä on toiminut Työväenlehdistö r.y. 

Lehtiliikkeiden yhteistyö keskuselimensä kautta oli kertomusvuonna 
kiinteämpää kuin koskaan aikaisemmin. Vuoden aikana kokoonnuttiin yh-
deksän kertaa. Näissä kokouksissa käsiteltiin varsin kauaskantoisia 
lehtiliikkeittemme kehittämistä koskevia yhteisiä kysymyksiä. Yhteis-
työ puoluetoimikunnan Ja puoluetoimiston kanssa oli saumatonta. Niin-
ikään yhteistoiminta muiden kustantajajärjestöjen kanssa on ollut hyvä. 
T-lehdistö r.y. on edustanut sos.-dem. lehdistöä kansainvälisissä kon-
ferensseissa sekä hoitanut muutenkin lehdistömme kansainvälisen yhteis-
toiminnan. 

Työväenlehdistö r.y:n Johtokuntaan ovat vuoden aikana kuuluneet 
Visa Kivi (SS) puheenjohtajana, Väinö Hurnonen (KL-Tampere) varapuheen-

i 

( 
I 



- 25 -

Johtajana sekä Jäseninä Valle Talpio (HK-Hämeenlinna), Osmo Salovaara 
(Ep-Kotka), Olavi Sarmio (TPL-Turku), E. Tuukkanen (SaSa-Lappeenranta) 
Ja Orssi Sorsa (PK-Joensuu). Yhdistyksen sihteerinä on toiminut o.t.o. 
toimitusjohtaja E.A. Wuokko. 

Työväenlehdistön Kannatusyhdistyksen Johtokuntaan ovat kuuluneet 
puoluesihteerit Kaarlo Pitsinki (1.1.-10.5.) ja Erkki Raatikainen 
(10.5.-) puheenjohtajina, toimitusjohtaja Visa Kivi varapuheenjohtaja-
na sekä Jäseninä pääministeri Rafael Paasio, pääjohtaja Olavi Lindblom, 
toimitusjohtaja Väinö Leskinen (1.1.-10.5.) Ja varat. Anssi Kärkinen 
(10.5.-) sekä varajäseninä johtaja Onni Hiltunen Ja taloudenhoitaja 
Aarne Paananen. Yhdistyksen sihteerinä on toiminut o.t.o. toimitusjoh-
taja E.A. Wuokko. 

Työväen Sanomalehtien Tietotoimiston päätoimittajana toimi edel-
leen Eino Kalkkinen, muina toimittajina edelleen Toivo Kivinen ja Mir-
jam Valkama 12.4. asti ja sen Jälkeen Olavi Kontula. Toimituskuntaa 
lisättiin kahdella niin, että toimituspäälliköksi tuli 1.8. alkaen 
Juhani Laven ja toimittajaksi 1.9. alkaen Kari Salonen. Eri alojen 
avustajien määrää on voitu huomattavasti lisätä. 
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V. TALOUDELLISET ASIAT 

Vuonna I966 tehdyn päätöksen mukaisesti muutettiin Aikamme Kuvas-
tin poliittiseksi perhelukemistoksii jotta sille olisi saatu laajempi 
lukijapiiri. Vuoden 1967 aikana ei lehden levikkityössä kuitenkaan 
vielä päästy toivottuun tulokseen. Joten lehti muodostui taloudelli-
sesti varsin raskaaksi. Lehden päätoimittajana on toiminut Jenny 
Johansson. 

Aikamme Kuvastimen laajentumisen vuoksi päätettiin, että Sosia-
listinen Aikakauslehti ilmestyisi vain neljä kertaa vuodessa ja vuo-
den 1967 aikana ilmestyikin siten vain neljä numeroa. Lehden levikki-
määrä oli tosin heikohko, mutta myös kustannukset alenivat. Päätoimit-
tajana on ollut Erkki Raatikainen. 

Aikamme Kuvastimen, Sosialistisen Aikakauslehden ja puolueen muun 
Julkaisutoiminnan, kuten Työväen Kalenterin, Työväen Taskukirjan ja 
Folkets Pickkalenderin julkaisutoiminta siirtyi vuoden aikana perus-
tetulle puolueen kustannusyhdistykselle. Joka sai nimekseen Nykyjul-
kaisu ry. Sen johtokunnan puheenjohtajana on toiminut Erkki Raatikai-
nen, varapuheenjohtajana Sylvi Siltanen Ja muina Johtokunnan jäseninä 
Rafael Paasio, Väinö Vilponiemi ja Pentti Ketola sekä varajäseninä 
Unto Niemi Ja Jaakko Turkka. Yhdistyksen toimitusjohtajana on loka-
kuusta saakka toiminut Voitto Järvenkylä, Joka sitä ennen toimi 1.7.6? 
lähtien Aikamme Kuvastimen levikkipäällikkönä. Yhdistyksen tehtävänä 
on vastaisuudessa suunnitella ja kehittää puolueen varsinaista kus-
tannustoimintaa • 

2._Puoluetuki 
Puoluetukea saatiin kuluneena vuonna ensimmäisen kerran, kun 

eduskunnan päätöksen mukaan valtion vuoden 1967 tulo- Ja menoarvion 
15 pl 11:40 momentille otettiin 10 milj. mk ehdollinen määräraha, jon-
ka Jaosta valtioneuvosto myöhemmin teki päätöksen. Päätöksen mukaan 
tukea maksettiin v:n 1967 aikana noin 85 % kokonaismäärästä. Sos.-
dem. Puolueen kokonaismäärä on 2.750.000 mk. 

Vuoden aikana avustettiin piirijärjestöjä 481.432 mk:11a, lähinnä 
puoluetuesta maksettuna piirikohtaisena avustuksena. 

Sos.-dem. Nuorison Keskusliiton Ja Sos.-dem. Naisten Keskusliiton 
yhteinen avustus oli 142.130 markkaa Ja muita avustuksia järjestöille 
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myönnettiin 31.522 markkaa. Tämän lisäksi myönnettiin eri järjestöil-
le yhteensä 21.491 markan lainat. 

Metsäpirtin Työväenyhdistys 279#20 

Puoluetoimistolla on edelleen ollut riittämättömät mahdollisuu-
det yhdistysten taloudelliseen avustamiseen. Kun useissa tapauksissa 
yhdistyksillä on ollut vain rajoitetusti tuloja, ovatkin monet yhdis-
tykset Joutuneet vaikeuksiin. 

Vanhoja Ja huonokuntoisia taloja on hajoitettu taikka kiinteis-
töt myyty kokonaisuudessaan. Seuraaville yhdistyksille on puoluetoi-
mikunta myöntänyt sääntöjen edellyttämän luvan omaisuutensa myyntiin: 

Pomarkun Työväenyhdistys r.y. 
Karkun Työväenyhdistys r.y. 
Jouhennlemen Työväenyhdistys r.y. 
Enonlahden Työväenyhdistys r.y. 
Nilsiän Työväenyhdistys r.y. 
Kurun Parkkuun Työväenyhdistys r.y. 
Peipohjan Työväenyhdistys r.y. 
Tuusmäen Työväenyhdistys r.y. 
Juvan Silkakosken Työväenyhdistys r.y. 
Haukivuoren Työväenyhdistys r.y. 
Ala-Kolkin Työväenyhdistys Elo r.y. 
Vuorentaustan Sos.-dem. Yhdistys r.y. 
Kodlksamin Työväenyhdistys r.y. 
Nuoramoisten Työväenyhdistys r.y. 
Viljakkalan Työväenyhdistys r.y. 

Puoluetoimikunta on hyväksynyt Keravan Ja Savonlinnan Työväenyh-
distysten ostamien tonttien kaupat. Samoin on hyväksytty Kymintehtaan 
Sos.-dem. Naisyhdistyksen ostaman asunto-osakkeen kauppa. 

Kun Virolahden Läntisen Työväenyhdistyksen omistama kiinteistö 
muutettiin osakeyhtiöksi, osti puoluetoimikunta 4.000 mk:n osakkeet. 
Työväen Akatemian osakkeita on ostettu 500 mk:11a. 

Särkilahden Ty:n lopetettua toimintansa siirrettiin sen Jälclle 
jääneet varat Sysmän Työväenyhdistykselle, samoin Kuhakosken Työväen-
yhdistyksen toiminnan päätyttyä siirrettiin Jälelle Jääneet varat Sul-
kavan Sos.-dem. Yhdistykselle. Pohjoislahden Työväenyhdistyksen toi-
minnan päätyttyä sen varat siirrettiin Keuruun Työväenyhdistykselle. 
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VI. KANSAINVÄLISET SUHTEET 

Sosialistisen Internationaalin toimiston kokouksessa Lontoossa 
17.-18. päivinä maaliskuuta olivat läsnä Erkki Raatikainen ja Pauli 
Burman. Tässä kokouksessa Suomen Sos.-dem. Puolueen edustajat ilmoit-
tivat puolueen aikomuksista avata puoluetason yhteyksiä konmiunistisiin 
puolueisiin, erityisesti Neuvostoliittoon, Tämä asia otettiin uudel-
leen käsiteltäväksi Sosialistisen Internationaalin Neuvoston ZUrichis-
sä 10.-13. lokakuuta pidetyssä kokouksessa, jossa Suomea edustivat 
Olavi Lindblom^ Erkki Raatikainen, Sylvi Siltanen ja Pauli Burman. 
Sosialistisen Internationaalin huipputason kokouksfssa 9. päivänä jou-
lukuuta Chequersissa edustivat Suomea Rafael Paasio ja Erkki Raatikai-
nen. a c L c V.i- ( U i n ^ U ^ yh p ^ x 

Pohjoismaiden Yhteistyökomitean kokous pidettiin Oslossa 22.-23. 
päivinä tammikuuta. Suomen Sosialidemokraattisen Puolueen edustajina 
olivat Olavi Lindblom, Erkki Raatikainen, Sylvi Siltanen ja Pauli Bur-
man. 

Norjan Työväenpuolueen puoluekokouksessa 21,-23- päivinä touko-
kuuta olivat läsnä Sylvi Siltanen ja Kaj Lax^n. 

Ranskan Sos.-dem. Puolueen heinäkuussa pidetylle puoluekokouksel-
le esitti suomalaisten tervehdyksen Kaarlo af Heurlin. 

Englannin Työväenpuolueen puoluekokouksessa Scarboroughissa loka-
kuussa oli läsnä Erkki Raatikainen. 

Ruotsin Sos.-dem. Työväenpuolueen puoluekokouksessa 21.-23.10. | 
olivat Martti Viitanen^ Erkki Raatikainen ja Kaj Lax^n. | 

Lisäksi osallistuivat heinäkuussa DDR:n järjestämälle Itämeren 
viikolle ja parlamentaarikkojen kokoukseen Väinö Vilponiemi ja Antero 
Väyrynen. Edelleen Veikko Helle, Valde Nevalainen ja Unto Niemi teki-
vät syksyllä puoluevaltuuskuntana vierailun Romaniaan ja Sylvi Silta-
nen, Väinö Vilponiemi, Margit Eskman ja Paavo Lipponen niin ikään puo-
luevaltuuskuntana vierailun Jugoslaviaan. ^ ^ 
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Liite n:o 1 

toimintakertomus vuodelta 196? 

Maaseutuvaltuuskuntaan on kuulunut puheenjohtajan ohella piirien 
valitsemana 27 varsinaista Ja 25 varajäsentä. Jonka lisäksi Ruotsalai-
sella Työväenliitolia Ja Sos.-dem. Nuorison Keskusliitolla on siinä 
vakinainen edustaja. Maaseutuvaltuuskunnan puheenjohtajana on edel-
leen toiminut Onni Oksanen Lopelta. 

Valtuuskunnan varsinainen vuosikokous pidettiin 6-7.5.196? Poris-
sa, Vuosikokouksessa oli paikalla 20 valtuuskunnan Jäsentä, maaseutu-
toimikunnan Jäseniä, kutsuvieraita Ja esitelmöitsijöitä, yhteensä 
38 henkilöä. Kokouksessa käsiteltiin sääntömääräiset asiat Ja kuul-
tiin sisäasiainministeri Martti Viitasen alustus kuntauudistuksesta 
ja puoluesihteeri Erkki Raatikaisen alustus ajankohdan poliittisista 
tapahtumista. Antamassaan Julkilausumassa kokous kiinnitti huomiota 
hallituspolitiikkaan, koulun uudistamiseen Ja yrittäjäeläkekysymyk-
seen. Maatalouspolitiikassa vaadittiin maatalouden supistamista, tila-
koon suurentamista, uutta maatalouden tuloverolakia. Lopuksi vaadittiin 
työllisyyskysymyksen tehokasta hoitamista. 

2. iJ5?seututoimlk^ta 
Maaseututoimikuntaan valittiin Porissa pidetyssä kokouksessa Leo 

Happonen Anjalasta, Esko Marttila Janakkalasta, Matti Vähäkylä Salos-
ta, Jalmari Väisänen Liperistä, Walter Kuusela Espoosta, Taito Walle-
nius Korpilahdelta Ja Jarl Nordman Porvoon maalaiskunnasta vakinaisik-
si Ja varalle Taimi Rinne-Virolainen Helsingistä, Erkki Pernu Helsin-
gistä, Martti Pöysälä Helsingistä, Eero Harolin MouhiJärveltä, Matti 
Lepistö Toholammilta, Olavi Kallio Kaulirannasta Ja Niilo Koljonen 
Helsingistä. Puoluetoimikunnan nimeämänä lisäjäsenenä on toimikuntaan 
kuulunut Pentti Viita. 

Maaseututoimikunnan puheenjohtajana on Onni Oksanen, varapuheen-
johtajana Jalmari Väisänen. Sihteerinä toimi 30.7. saakka Pentti Ke-
tola Ja 1.9. lähtien Maunu Ihalainen. 

Maaseututolmlkunta on kokoontunut vuoden aikana kuusi kertaa Ja 
pöytäkirjoihin on merkitty 5^ pykälää. Kokouksissa on käsitelty ajan-
kohtaisia maatalous- Ja maaseutupoliittisia kysymyksiä. 

i 
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Maaseututolmllcunta on tehnyt esityksiä Ja antanut lausuntoja 
puoluetolmilcunnalle Ja eduskuntaryhmälle mm. maataloustulolaista, 
maatalouden tuloverolaista, maatalous- Ja muiden yrittäjien eläke-
laista, maatalouden työaikalaista, maatalousneuvonnan kesklttämls-
kysymyksestä, maatalous- ja maatllakomltealn työstä, sade- Ja tulva-
vahingoista sekä työllisyyskysymyksistä. 

Talvi- Ja kevätkaudella 1967 sihteeri Pentti Ketola luennoi pii-
rien maaseutupäivlllä taikka kursseilla maaseutupolitiikasta Ja sih-
teeri Maunu Ihalainen on syyskaudella ollut yhteydessä piirien maa-
seutujaostoihin. Kaikissa piirikokouksissa oli niinikään maaseutu-
ja maatalouspoliittinen katsaus Ja selostus maaseututolmikunnan 
työstä. 

Talvikauden aikana valmisteli puoluetoimikunnan asettama työryh-
mä, Johon kuuluivat Valde Nevalainen, Uki Voutilainen, Pentti Viita, 
Walter Kuusela, Onni Oksanen ja Pentti Ketola, Sos.-dem. Puolueen maa-
talouspoliittisen perustavoiteohjelman, jonka alkatähtäin asetettiin 
1980 luvulle Ja Jonka sekä maaseututoimikunta että puoluetoimikunta 
hyväksyivät. 

Maaseututolmikunnan toimesta järjestettiin 19.II.67 Riihimäellä 
sosialidemokratian Maaseudun päivä. Jossa esitelmöivät pääministeri 
Rafael Paasio, kauppa- ja teollisuusministeri Olavi Salonen Ja tri 
Pentti Viita. Maaseututolmikunnan tiedotustoiminta on hoidettu yhdes-
sä puolueen muun tiedotustoiminnan kanssa. Jolloin on kiinnitetty huo-
miota kulloinkin ajankohtaisiin maaseutu- ja maatalouspoliittisiin 
kysymyksiin. 

l 



Kertomus 

Sos.-dem. Naisten Keskusliiton toiminnasta 

Sos.-dem. Naisten Keskusliiton toiminnassa koko maata käsittävänä 
toimintatapahtumana kertomusvuoden aikana oli vuoden alussa Helsingis-
sä pidetyt kunnallispäivät. Päivien teemana oli sairaalapolitiikka ja 
ennalta ehkäisevä terveydenhoito. Luentojen aiheet valittiin siten, 
että niiden sisältö luo pohjaa seuraavissa kunnallisvaaleissa tarvit-
tavalle aineistolle. 

Kunnallispäiville osallistui 300 henkeä eri puolilta maatamme. 
Keskusliiton järjestöorganisaatiossa ei ole viime vuoden aikana 

tapahtunut suuria muutoksia. Perusjärjestöjen lukumäärä oli kertomus-
vuoden lopulla 3h3j joista rekisteröityinä puolueosastoina toimivia 
naisyhdistyksiä 50 ja muut puolueosastojen yhteydessä toimivia nais-
jaostoja. Edellä oleviin lukumääriin eivät sisälly ne naisjaostot, 
jotka eivät ole liittyneet keskusliiton jäsenjärjestöiksi, mutta joil-
le kuitenkin osoitetaan kirjeenvaihto. Perusjärjestöjen lukumäärä on 
pysynyt suurin piirtein edellisen vuoden tasolla. Uusia järjestöjä on 
perustettu, mutta aikaisemmin perustettuja ja heikosti toimivia on 
päässyt "nukahtamaan". 

Järjestöorganisaation voimistumista on jatkuvasti hidastanut 
toimihenkilöiden puute. Naispiirijärjestöt eivät ole taloudelliflista 
syistä johtuen voineet palkata toimitsijoita^ joten kaikki kenttäyh-
teydet piiriportaasta käsin on jouduttu hoitamaan vapaaehtoisin voi-
min. Myöskään keskusliiton henkilökuntaa ei lisätty. 

Julkaisutoimintaa ei liitto ole kertomusvuoden aikana harjoitta-
nut. Sos.-dem. Naisten Viesti lakkautettiin kannattamattomana ja Ai-
kamme Kuvastin siirrettiin puolueemme aikakausjulkaisuksi. 

1 
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Yaalit^ö 
Presidentin valitsijamiesvaalien valmistelutehtävissä keskusliit' 

to oli edustettuna niissä elimissä, joihin Urho Kekkosen vaaliliiton 
keskustoimikunta kehoitti ko. puolueiden naisjärjestöjä osallistumaan 
Kenttätyössä keskusliiton jäsenet tekivät työtä äänestysinnostuksen 
herättämiseksi. Sosialidemokraattisia naisehdokkaita asetettiin lis-
toille suuressa vaaliliitossa 9. 
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Keskusliiton järjestökentässä on kiinnitetty erityistä huomiota 
seuraaviin kunnallisvaaleihin valmistautumiseen. Keskusliiton ja sen 
jäsenjärjestöjen toimesta on järjestetty tilaisuuksia, joiden pohjal-
ta on liittoon kerätty aineistoa vaalitaistelua varten. 

Liitto on valmistellut myös kirjasen '»Naiset kunnallisvaaleihin". 

Liittoneuvosto kokoontui sääntömääräiseen kokoukseensa huhtikuun 
26 pnä. Toinen kokous pidettiin marraskuun 12 päivänä, jolloin poliit-
tisen tilannetarkastelun lisäksi käsiteltiin vaalityösuunnitelmat ja 
varsinaista järjestötoimintaa koskeva toimintasuunnitelma. i 

1! i' 

Liittotoimikuntaan ovat kuuluneet puheenjohtaja Sylvi Siltanen, 
it 

varapuheenjohtaja Tyyne Paasivuori ja Meeri Kalavainen, Alli Lahtinen,;' 
Sinikka Luja, Pirkko Meriluoto, Helvi Saarinen, Thelma Ollila, Anni 
Vallanti ja Taimi Rinne-Virolainen. 

Liittotoimikunta on pitänyt 6 kokousta, joista pöytäkirjan py- ¡i 
käliä on' laadittu 84. 

Työvaliokuntaan ovat kuuluneet Sylvi Siltanen, Tyyne Paasivuori, ' 
Meeri Kalavainen ja Taimi Rinne-Virolainen. Työvaliokunnan kokouksia 
on pidetty aina tarpeen vaatiessa liittotoimikunnan kokousten väli- ; 
ajoilla. 

Sylvi Siltanen, Inkeri Airola, Helinä Halava ja Helvi Saarinen. 

i 

h 

§2siaaliiaostoj_ 
Helvi Saarinen, Svea Degerman, Seija Kärkinen^ Anni Flinck, 

Alli Lahtinen ja Sylvi Siltanen. 
Kunnallisasiain^iaosto^ 
Tyyne Paasivuori, Edit Terästö, Lyyli Aalto ja Margit Eskman. 

Anni Vallanti, Aune Salama, Inkeri Airola ja Meeri Kalavainen. 
Kaikissa edellä luetelluissa jaostoissa on puheenjohtajana toi 

minut ensiksi mainittu henkilö ja sihteerinä keskusliiton sihteeri. 

tl 
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Keskusliiton toimisto oli kertomusvuoden alkupuolella Sos,-dem. 
Puolueen huoneistossa Paasivuorenkatu 3 huoneessa n:o 12, Maaliskuus-
ta lähtien on liitto toiminut samassa rapussa huoneistossa nro 17. 
Kirjanpito, kassa-asiat ja monistus on hoidettu puoluetoimistossa. 
Keskusliiton kirjelmiä ja muita postilähetyksiä lähetettiin kertomus-
vuoden kuluessa 5.612 kappaletta. Kiertokirjeitä perus- ja piirijär-
jestöille lähetettiin 9. 

Liiton palveluksessa ovat olleet seuraavat henkilöt: sihteerinä 
Taimi Rinne-Virolainen, järjestösihteerinä Ulla Suhonen, toimitsijana 
Enni Sokka ja toimistonhoitajana Helga Niemi. 

Toimitsijat ovat olleet matkoilla: Ulla Suhonen 93» Enni Sokka 
120 ja Taimi Rinne-Virolainen 19 päivää. Edellä oleviin lukuihin ei 
sisälly lähiympäristöön tehdyt pikamatkat, joita on tehty Uudella-
maalla, Etelä-Hämeessä jne. 

Ulla Suhonen on matkustanut kertomusvuoden aikana Kcski-Suomen, 
Hämeen etel., Joensuun, Lapin, Vaasan, Turun ja Kymen piirien alueel-
la^ Enni Sokka Turun, Saimaan, Kainuun, Uudenmaan, Oulun, Pohjois-
Hämeen, Mikkelin, Kuopion, Lapin, Hämeen etel.. Joensuun, Keski-
suomen, Satakunnan ja Vaasan piirissä. Taimi Rinne-Virolainen on käy-
nyt piiri- ja syysneuvottelukokouksissa, viikonloppukursseilla ja 
muissa sellaisissa tilaisuuksissa, joissa sihteerin henkilökohtaista 
läsnäoloa on pidetty tarpeellisena. 

Keskusliiton toimistossa on edelleenkin hoidettu Kotien Puolesta 
Keskusliiton asiat, joista ko. järjestön sihteerinä on vastannut Ulla 
Suhonen. Miina Sillanpään Seuran tehtäviä on hoitanut Raakel Lehto-
koski sekä Lasten ja Nuorten Puolesta r.y:n asioita (adressirahasto) 
Helga Niemi ja Taimi Rinne-Virolainen. 

Kansainväliset _yhtejjdet 
Sosialistisen Internationaalin Naisten Neuvoston työvaliokuntaan 

on vakinaisena jäsenenä kuulunut Holvi Saarinen ja varajäsenenä Sylvi 
Siltanen. Internationaalin Naisten Neuvoston sekä sen työvaliokunnan 
kokous pidettiin zarichissä 9.-10.1.-67, jossa keskusliittoa edusti 
Sylvi Siltanen. Itämeren viikon toimikunnan kokouksissa liittoa on 
edustanut Helvi Saarinen Leipzigissä 29.1.-67 ja Rostockissa 28.-29.10, 
-67. 

Pohjoismaisessa yhteistyötoimikunnassa ovat olleet Sylvi Siltanen 
ja Helvi Saarinen. Yhteistyötoimikunnan kokous pidettiin kertomusvuo-
den alkupuolella Kööpenhaminassa. Pohjoismainen opintoviikko pidettiin 

ii 
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myÖB Tanskassa touko-kesäkuun vaihteessa. Opintoviikolle osallistui-
vat seuraavat keskusliiton jäsenet: Kirsti Strömberg, Terttu Seito-
virta, Martta Lumme ja Helvi Lindblom. 

Norjan Työväenpuolueen naissihteeristön kongressi pidettiin Os-
lossa 7.-9.5.-67, jossa keskusliittoa edusti Helvi Saarinen. 

Pohjoismaiseen yhteistoimintaan liittyen lienee paikallaan mai-
nita, että keskusliitossa on kertomusvuoden lopulla valmisteltu seu-
raava yhteisen opintoviikon ohjelma, koska keskusliitto hoitaa kulu-
van vuoden kesällä pidettävän opintoviikon järjestelyt. 

Muista yhteyksistä mainittakoon, että Itämeren viikolle, joka 
pidettiin heinäkuussa Rostockissa, osallistuivat liiton edustajina 
Alli Lahtinen ja Ulla Suhonen. Kansainväliselle kurssille, joka pi-
dettiin syyspuolella Wienissä, osallistui Raili Ruusala. Liiton sih-
teeri oli maaliskuussa lähes pari viikkoa Neuvostoliitossa sikäläi-
sen naisten neuvoston kutsumana. 

Keskusliiton ja Suomen Naisten Demokraattisen Liiton yhteisesti 
kutsumina vieraina oli toukokuussa Suomessa Unkarin naisten neuvos-
ton puheenjohtaja Zsuzsa Ortutay ja sihteeri Jozsefne Kovacs. 

Liiton virallisten yhteyksien lisäksi ovat monet jäsenjärjestöt 
pitäneet omatoimisesti yhteyksiä lähinnä pohjoismaisiin sisarjärjes-
töihin retkien ja kirjeenvaihdon muodossa. 

XÖi®istoiminta_eri_iäriestö^ 

Keskusliitto on ollut yhteistoiminnassa seuraavien järjestöjen 
kanssa: Työväen Sivistysliiton, Sos.-dem. Nuorison Keskusliiton, 
Nuoret Kotkat r.y:n, Sos.-dem. Raittiusliiton, Työväen Urheiluseuro-
jen Keskusliiton, Kuntoliikunnan Keskusliiton, Lomaliiton, Kulutus-
osuuskuntien Keskusliiton, Suomen Ammattijärjestön Naisjaoston, Nais-
ten Raittiuskeskuksen, Kansalaisjärjestöjen Raittiuskeskuksen, Väes-
töliiton, Lasten ja Nuorten Puolesta r.y:n. Kotien Puolesta Keskus-
liiton, Äitien Lomahuollon, Koteja Vanhuksille r.y:n. Ensi Kotien Lii-
ton, Kotineuvontaliiton;, Miina Sillanpään Seuran ja Miina Sillanpään 
Säätiön sekä Kuluttajat r.y:n kanssa. 

Sos.-dem. Puoluetoimikunnassa Sylvi Siltanen, puolueen maaseutu-
toimikunnassa lisäjäsenenä Taimi Rinne-Virolainen, Äitien Lomahuol-
lon, Kotineuvontaliiton hallituksessa, KK:n Naiset Mukaan toimikunnas-
sa, KK:n johtokunnassa. Väestöliiton johtokunnassa ja Kotien Puolesta 
Keskusliiton hallituksessa Tyyne Paasivuori. Työväen Sivistysliiton 
johtokunnassa. Kuntoliikunnan Keskusliiton hallituksessa ja Miina Sil-

m 
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lanpään Seuran sekä Säätiön johtokunnassa Meeri Kalavainen. Sos.-dem. 
Raittiusliiton liittotoimikunnassa Tyyne Paasivuori ja Aune Salama. 
Kotien Puolesta Keskusliiton hallitukseen ovat Paasivuoren lisäksi 
kuuluneet Edit Terästö, Sylvi Siltanen, Katri Lindfors, Esteri Kivi, 
Sirkka Vuorela ja Ulla Suhonen. Lasten ja Nuorten Puolesta hallituk-
sessa Sylvi Siltanen;» Lyyli Aalto ja Taimi Rinne-Virolainen varsinai-
sina ja varajäseninä Edit Terästö ja Tyyne Paasivuori. Miina Sillan-
pään Seuran hallituksessa Sylvi Siltanen, Meeri Kalavainen, Lyyli 
Aalto ja seuran sihteeri Raakel Lehtokoski. Kuluttajat r.y:n johto-
kunnassa Sylvi Siltanen ja Hulda Böhling. Lomaliiton sosiaalijaostossa 
Taimi Rinne-Virolainen ja Kristillisten Sosialidemokraattien liitto-
toimikunnassa Aune Salama. Edellä oleva luettelo käsittää ainoastaan 
ne luottamustehtävät^ joihin liitto on nimennyt edustajansa tai on 
neuvoteltu edustajan saamisesta kiinteän yhteistoiminnan ylläpitämi-
seksi. 

QBiD£2l-i§«iS§svatus toiminta 
Opintotoiminnassa on pyritty lähinnä kerho-opiskelun avulla li-

säämään jäsenistön yhteiskunnallista tietoutta. Keskusliiton jäsen-
järjestöjen kerholuvuissa tapahtui viime vuoden lopulla laskua, mutta 
se johtuu lähinnä siitä, että ns. harrastekerhot eivät ole jatkaneet 
toimintaansa siinä määrin kuin aikaisemmin. Varsinaisten opintokerho-
jen kohdalla ei toiminnan supistuminen näytä huolestuttavalta. Kerto-
musvuoden alussa oli kerhoja yhteensä 203. Kulumassa olevalle työkau-
delle on Työväen Sivistysliittoon ilmoittautunut 107 kirjeopistoker-
hoa. 

Keskusliitto lähetti kertomusvuoden syksyllä kaikille perusjär-
jestöilleen luettelon suositeltavista opintoaiheista. Erityisesti on 
korostettu kunnallisten ja muiden yhteiskunnallisten aiheiden tärkeyt-
tä. 

Kurssitoiminnassa on keskitytty alueellisten joko piirijärjestö-
jen tai useampien lähekkäin toimivien perusjärjestöjen viikonloppu-
ja iltakurssien järjestämiseen. Näillä kursseilla on pääasiassa käsi-
telty järjestöjen virkailijoiden tehtäviä, yhdistystoimintaa ja uute-
na aiheena yhdistystoiminnan ohjaajan tehtäviä. Liiton jäsenjärjestöt 
ovat järjestäneet valistus- ja koulutustilaisuuksia, mutta niiden se-
lostaminen ei kuulu tämän toimintakertomuksen yhteyteen. 

• - • -ir 

1 
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Keskusliiton toimeenpanemien kunnallispäivien päätökseen perus-
tuen on esitetty toivomus terveydenhoitorainisteriön perustamisesta. 
Valtioneuvostolle jätettiin kirjelmä myös perheasiainministeriön pe-
rustamisesta tai näitä asioita hoitavan osaston perustamisesta sosiaa- ! 
lihallinnon yhteyteen. 

Sosialidemokraattisia naiskansanedustajia kehoitettiin jättämään 
oman eduskuntaryhmän aloitevaliokunnalle perhesuunnittelua, sukupuoli-
kasvatusta ja äitiysneuvolatoimintaa täydentävät aloitteet. Liiton 
taholta esitettiin edellä mainittujen kysymysten lisäksi toivomus 
äitiyslomaa ja -suojelua koskevien aloitteiden jättämisestä. 

Puoluetoimikunnalle tehtiin esitys organisaatiotutkimuksen suo-
rittamisesta ja lisätyövoiman palkkaamisesta keskusliitolle toimitsi-
jan tehtäviin. Osa aloitteista on johtanut tulokseen, mutta eräitä 
kysymyksiä siirtyi odottamaan lopullista päätöstä kuluvan vuoden 
puolelle. 

Kansanedustajien aloitetoiminta käy selville eduskuntaryhmän 
toimintakertomuksessa. 

Sosiaalista toimintaa järjestökentässämme hoitaa Kotien Puolesta 
Keskusliitto, joka toimii kiinteässä yhteistyössä Sos.-dem. Naisten 
Keskusliiton kanssa. Muista sosiaalisista yhteistoimintajärjestöistä 
mainittakoon Äitien Lomahuolto^ Ensi Kotien Liitto ja Koteja Vanhuk-
sille r.y. Vähävaraisten äitien ja perheiden lomamahdollisuuksien pa-
rantamiseksi on työskennelty myös Lomaliiton kanssa. 

Taloudellinen toiminta on rajoittunut etupäässä merkkien myyn-
tiin. Lasten ja Nuorten Puolesta r.y:n adressien ja korttien levikki-
toiminta on hoidettu keskusliitosta käsin. Liiton välittömässä yhtey-
dessä toimivien järjestöjen kanssa harjoitettu yhteistoiminta on tuot-
tanut jonkin verran myös taloudellista tulosta. Erilaisten taloudellis 
ten toimintamuotojen avulla on keskusliitto kyennyt rahoittamaan lä-
hes kolmannen osan kuluistaan. 

i 

Loguksi 
JärjeBtöorganisaation ja toimintamuotcjen tehostaminen naisten po-

liittisen aktiivisuuden lisäämiseksi on ollut johtavana pyrkimyksenä 
koko kertomusvuoden ajan. Tuloksien saavuttamiseen nähden on paljon 
toivomisen varaa, joten lisätyövoiman saaminen kentälle olisi välttä-
mätöntä. Suurin puutteellisuus esiintyy siinä, että yhteydet suuril-
le naisvoittoisille työpaikoille ovat heikot. Vaalivalmistelujen yh-
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teydessä edellä mainittu epäkohta aiheuttaa haittaa ja muodostaa es-
teen myös tehokkaalle jäsenhankinnalle. 

Järjestöjen aktiivisuutta sekä organisaation laajentamisessa, 
jäsenhankinnassa kuin myös toiminnallisen tason kohottamisessa pyri-
tään lisäämään toimintakilpailun avulla, joka on parhaillaan käyn-
nissä. Valmistautuminen kuluvan vuoden kesällä pidettäville keskus-
liiton retkeilypäiville on myös kuulunut kertomusvuoden työohjelmaan. 

Sos.-dem. Naisten Keskusliitto 
Liittotoimikunta 

u 
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KERTOMUS SOSIALIDEMOKRAATTISEN EDUSKUNTARYHMÄN 

TOIMINNASTA VUONNA 1967 



YLEISKATSAUS 

o 

Yhteiskunnallinen uudistustyö on heijastunut varsin voimak-
kaana eduskunnan työskentelyyn vuoden 196? valtiopäivien aikana. 
Monet merkittävät lainsäädännölliset uudistukset ovat saaneet 
toteutuksensa. Näistä mainittakoon maatilatalouden tuloverouudis-
tus, metsälainsäädäntöä koskevat uudistukset ja hallinnon keskit-
tämiseen ja tehokkuuden lisäämiseen tähtäävät uudistukset. Kuntien 
kantokykyluokitus on saatettu nykyistä oikeudenmukaisemmalle poh-
jalle. Hintojen nousun toimeentuloa heikentävän vaikutuksen lie-
ventämiseksi on kaikkein vaikeimmassa taloudellisessa asemassa 
oleville kansalaisille korotettu perhelisiä ja erityislapsilisiä 
sekä työttömyyskassojen päiväavustuksia ja työttömyyskorvauksia. 
Niinikään on alennettu kansaneläkelain ns. indeksikynnystä, mikä 
on merkinnyt kansaneläkkeiden nousua sekä koetettu keventää pien-
tuloisten valtionverotusta. 

Se, että hallituksella on takanaan voimakas tuki eduskunnassa, 
on taannut työrauhan ja luonut edellytykset lainsäädännöllisten 
uudistusten toteuttamiselle. 

Vaikka yhteistyö hallituspuolueiden eduskuntaryhmien välillä 
on yleisesti ottaen sujunut hyvin, ei eräissä yksityistapauksissa 
ole kuitenkaan voitu välttyä erimielisyyksiltä. Kitkaa ilmeni mm. 
metsälakien, sokerilain ja vientimaksulain käsittelyn yhteydessä 
sekä käsiteltäessä maatilataloudessa tehdyn oman työn verottamis-
ta. Erimielisyydet aiheutuivat siitä, että keskustapuolue ei ole 
pystynyt vielä sopeutumaan tapahtuneeseen yhteiskunnalliseen ja 
poliittiseen suunnan muutokseen. Sen sijaan vasemmistoryhmien 
yhteistyö on onnistunut hyvin. 

Huolimatta siitä, että sosialidemokraattinen eduskuntaryhmä 
on osoittanut olosuhteiden vaatimaa lojaalisuutta hallitusta koh-
taan se ei ole aina voinut yhtyä hallituksen kantaan. Ryhmä on 
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nyös arvostellut eräitä hallituksen toimenpiteitä, Joilla on tar-
peettomasti aiheutettu ärtymystä kansalaisten keskuudessa ilman, 
että näillä toimenpiteillä olisi ollut sanottavaa merkitystä 
mm. valtiontalouden kannalta. Tällaiset puolueelle epäedulliset 
vaikutukset olisi voitu välttää paremmalla yhteydenpidolla halli-
tusryhmän ja eduskuntaryhmän välillä. 

Kansainvälisen suhdannekehityksen mukanaan tuomien maksutase-
vaikeuksien ja 1960-luvun alkupuolella harjoitetun lyhytnäköisen 
talouspolitiikan seurauksena Jouduttiin vuoden lopulla turvautu-
maan markan devalvointiin. Kuluttajaväestön kannalta devalvaatio 
oli epämiellyttävä ratkaisu. Hallitus Ja eduskunta ovat kuitenkin 
pyrkineet määrätietoisesti lieventämään devalvaation haittavaiku-
tuksia Ja suorittaneat toimenpiteitä, Joiden tarkoituksena on 
saattaa kansantaloutemme uuteen nousuun. 

Työllisyystilanne on vuoden 196? aikana ollut erittäin vai-
kea. Tästä syystä sosialidemokraattinen eduskuntaryhmä on omalta 
osaltaan Joutunut Jatkuvasti paneutumaan työllisyyteen liittyviin 
ongelmiin Ja vaatimaan hallitukselta toimenpiteitä työttömyyden 
poistamiseksi. Ryhmän käsityksen mukaan vuoden 1968 tulo- Ja 
menoarvio sekä eräät muut ratkaisut tulevat luonaan vakaan poh-
jan kansantaloudellemme Ja työllisyysongelman ratkaisulle. Ryhmän 
mielestä nykyisessä vakavassa tilanteessa vaaditaan kuitenkin 
myös nopeasti vaikuttavia toimenpiteitä nimenomaan alueilla, Joilla 
tilanne on vaikea. 
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I, Sosiaalilainsäädäntö 

Eduslainta hyväksyi 14.11.196? hallituksen esityksen nuorten 
työntekijäin suojelusta. 

Esityksen hyväksyminen merkitsi mainitun lainsäädännön koko-
naisuudistusta. Aikaisempi nuorten työntekijäin suojelulainsäädäntö 
koski ainoastaan tiettyjä erikseen lueteltuja työaloja. Elinkeino-
elämän kehityksen ja monipuolistumisen johdosta monet työalat jäi-
vät kokonaan työntekijäin suojelua koskevien säännösten ulkopuo-
lelle ja toisaalta oli olemassa työaloja, joilla vanhentuneet suo-
jelumääräykset ehkäisivät kehitystä. 

Uudessa laissa on pyritty aikaisemmin voimassa olleiden sään-
nösten tarkistamiseen, täydentämiseen ja keskittämiseen ottamalla 
mahdollisuuksien mukaan huomioon, mitä tapahtunut ja parhaillaan 
tapahtuva elinkeinoelämän ja yleisen työsuojelulainsäädännön kehi-
tys edellyttävät. Uusi laki rakentuu periaatteelle, ettei yksi-
tyisiä työaloja erotella toisistaan, vaan sitä sovelletaan yleis-
lakina jokaiseen työsuhteeseen, jossa nuori työntekijä sopimuksen 
perusteella vastikkeesta tekee työtä työnantajalle tämän johdon 
ja valvonnan alaisena. Lain soveltamisalan ulkopuolelle jäävät 
ainoastaan kotitaloustyö ja laivatyö sekä muu kotona tehtävä työ 
kuin kotitaloustyö. 

Eduskunta hyväksyi 25.5.'1967 hallituksen esityksen laiksi 
metsä- ja uittotyöntekijäin yhteisasunnoista. 

Aikaisempi "kämppälaki" oli vuodelta 19^?. Sen jälkeen tapah-
tunut kehitys on antanut aiheen yhteisasuntoja koskevien säännös-
ten uusimiselle. Uusi laki pohjautuu asiaa tutkineen komitean 
mietintöön, joka valmistui vuonna 1966. 

Uusi laki parantaa metsä- ja uittotyöntekijäin asunto-olosuh-
teita ja lisää viihtyisyyttä, koska lakiin on otettu verrattain 
ankarat ja ajanoloja vastaavat säännökset asunnoille asetettavista 
vaatimuksista. Aikaisemmasta laista poiketen uudessa laissa on 
luovuttu asutun paikkakunnan käsitteistä ja ehdotettu lakia sovel-
lettavaksi aina silloin, jos työpaikka sijaitsee sellaisella pai-
kalla, jonne työntekijän ei voida kohtuudella edellyttää omatoimi-
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sesti ilman korvaueta päivittäin kulkevan. Lakiin on otettu nimen-
omainen säännös siitä, että kulkemiskorvausta on aina maksettava 
yli 5 km ylittävältä matkalta, mikäli työpaikalle johtavan tien 
laatu edellyttää kävelemistä tai sitä vastaavaa kulkutapaa. Yhteis-
asunnon järjestämisvelvollisuuden rinnalle on asetettu vaihtoeh-
toisena työnantajan kustantama edestakainen matka työpaikalle tai 
työntekijälle suoritettava korvaus hänen omin neuvoin suorittamas-
taan matkasta. Uutta lakia on laajennettu lisäämällä laissa ole-
vaan luetteloon eräitä nykyisestä laista poikkeavia metsätalouteen 
kuuluvia töitä. 

Hyväksyessään lain eduskunta piti välttämättömänä, että halli-
tus kiireellisesti ryhtyy toimenpiteisiin tieliikennelain ja 
moottoriajoneuvoasetuksen muuttamiseksi niin, että lain alaisella 
työmaalla työskentelevällä henkilöllä olisi ammattimaista auto-
liikennettä koskevien säännösten edellyttämä, lupaa hankkimatta, 
oikeus korvausta vastaan kuljettaa samalla työmaalla työskentele-
viä työntekijöitä työpaikalle ja sieltä takaisin. 

Ammattiautoilijoiden taholla suhtauduttiin em. toivomukseen 
epäillen, koska he pelkäsivät, että tällaista järjestelmää pyrit-
täisiin laajentamaan muillekin aloille. 

Eduskunta hyväksyi 28.11.196? hallituksen esityksen asunto-
tuotantolain muuttamisesta. 

1 .7 .1966 annetun uuden asuntotuotantolain mukaan olisi koko-
naan luovuttu ns. talokohtaisista lainoista ja siirrytty yksin-
omaisesti henkilökohtaisten lainojen linjalle. Sos.-dem. eduskunta-
ryhmä vastusti lain käsittelyn yhteydessä näin jyrkkää siirt3rmistä 

uuteen järjestelmään. Ryhmä katsoi, että uusi järjestelmä aiheut-
taisi sellaisia vaikeuksia ja epävarmuutta, joka puolestaan vai-
kuttaisi mm. työllisyysnäkökohtien kannalta häiritsevästi. Sos.-dem. 
ryhmän rinnakkaisaloitteessa ehdotettiin, että asunto-osakeyhtiö-
lainat säilytettäisiin ainakin toistaiseksi henkilökohtaisten lai-
nojen rinnalla. Ryhmän ehdotus tuli silloin hylätyksi, mutta se on 
otettu huomioon alussa mainitussa hyväksytyksi tulleessa asunto-
tuotantolain muutosesityksessä. Alussa mainitun muutosesityksen 
hyväksymisellä asuntotuotantolakiin tehdyt huomattavimmat muutok-
set ovat seuraavat: 

I <£[ 

i 
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Asunto-osaketalojen aikaansaamista voidaan ryhtyä tukemaan, 
paitsi osakkeenomistajille annettavilla henkilökohtaisilla lainoil-
la, myös vaihtoehtoisesti yhtiöille myönnettävillä talokohtaisilla 
lainoilla. 

Lainojen enimmäismäärät on yhdenmukaistettu niin, että erästä ! j 
poikkeusta lukuunottamatta ne saavat nousta enintään 30 % hyväksy-
tystä hankinta-arvosta. 

Rakennusaikaisessa lainoituksessa ei päähuomiota kiinnitetä ^ 
sosiaalisiin näkökohtiin, vaan näitä lainoja myönnettäessä rat-
kaiseva merkitys annetaan asuntotuotannon edistämiselle ja työl-
1i syysnäkö kohd i11e. 

Rahalaitosten välitysellä tapahtuvasta lainoituksesta luovu-
taan kokonaan ja välitystehtävä annetaan yksinomaan kuntien hoi-
dettavaksi. 

Kunnille on varattu limastusoikeus silloin, kun lainoitettuja 
asunto-osakkeita luovutetaan muille kuin lähisukulaisille tai kun-
nan nimeämälle henkilölle. Kunnan on tehtävä lunastuspäätös 3 kuu-
kauden kuluessa. 

i 

Eduskunta hyväksyi 2.6.1967 hallituksen esityksen valtioneu-
voston ministeriöiden lukumäärästä ja yleisestä toimialasta anne-
tun lain muuttamisesta. 

Lain muutos merkitsee ensi sijassa lääkintötoimen ja sosiaali-
huollon keskushallinnon uudelleen järjestämistä. Näiden hallinnon-
alojen välillä on katsottu olevan yhteisen organisaation tarvetta I 
lähinnä ministeriötasolla. Nykyisin sisäasiainministeriön toimi-
alaan kuuluvat terveyden- ja sairaanhoitoa sekä apteekkilaitosta 
koskevat asiat siirtyvät sosiaaliministeriön käsiteltäväksi ja i 
samalla ministeriön nimi muuttuu sosiaali- ja terveysministeriöksi. I 
Lääkintöhallitus siirtyy myös mainitun ministeriön alaisuuteen. i; 

Sosiaaliturva-, sosiaalihuolto- sekä terveydenhoitotoiminto- |j 
jen keekittämisellä saman ministeriön yhteyteen on odotettavissa 
merkittävää näiden toimintojen suorittamisen parantumista ja 
kehittymistä. Laki tulee voimaan 1.7.1968. 

-1 
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Eduskunta hyväksyi 7.12.1967 hallituksen esityksen laiksi 
sosiaalihallituksesta. 

Lain hyväksyminen merkitsee sosiaalihuonnon keskushallinnon 
järjestysmuodon uudistamista siten, että perustetaan sosiaalihal-
litus, jonka tehtävänä on keskusvirastona johtaa, valvoa ja edis-
tää sen toimivaltaan kuuluvaa sosiaalihuoltoa ja muuta siihen 
liittyvää sosiaalista toimintaa sekä käsitellä ne sosiaolihuoltoa, 
huoltolaitoksia ja sosiaaliavustuksia koskevat sekä niihin liitty-
vät asiat, jotka lain, asetuksen tai muun näiiräykscn mukaan Icaulu-
vat sosiaaliministeriölle. Tämän uudelleen järjestelyn avulla voi-
daan keventää sosiaaliministeriön nykyistä työpainetta ja sillä 
päästään myös siihen, että sosiaalihuollon alaan loiuluvat valitus-
asiat tulevat oikeusturvan kannalta tärkeän kolleegisen käsittelyn 
alaiseksi. Laki tulee voimaan 1.7.1968. 

Eduskunta hyväksyi 24.10.1967 hallituksen esityksen laiksi 
työllisyyslain 12 §:n muuttamisesta. 

Valtion on ollut heikon työllisyystilanteen vallit?ssa vaiker. 
osoittaa omiin töihinsä sitä työttömien määrää, joka ei kuulu 
kuntien työhönsijoitusvelvollisuuteen. Edellä mainitulla t:/ölli~ 
syyslain 12 §;n muutoksella tehdään mahdolliseksi valtion ja 
kuntien välillä tehtävillä sopimuksilla lisätä työtilaisuuksia 
kuntien töissä ja siten vähentää työttöm-j'̂ 'Skorvaustcn piiriin jou-
tuvien määrää. Lain muutoksen mukaan valtio voi sitoutua suorit-
tamaan kunnalle, joka suostuu ylittämään työhönsijoitusvelvolli-
suutensa, tältä osin korvausta sen mukaan mitä siitä valtion ja 
kunnan kesken ennakolta sovitaan, ei kuitenkaaji enempää kuin mitä 
lain 11 §:ssä korvauksen perusteista on säädetty. 

Eduskunta hŷ /äksyi 13.4.1967 hallituksen esityksen laiksi 
valtakunnallisista työttömyr/skassoista annetun lain muuttamisesta. 

I y 

Työttömyyskassalain 15 §:ää sovellettaessa ei työttöm.yys- i 
kassan jäsen, jonka työssä oli siirrytty 40-tuntisiin työviikkoi-
hin ja jonka viikottainen tĵ öaika on tästä lyhennetty 4-päiväiseksi 
ole päässyt avustukseen oikeutetuksi 40-tuntisten työviikkojen ajan-
jakson kestäessä. 

Edellä mainitulla hallituksen esityksellä työttömyyskassalain 

r 
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15 §:ää muutettiin niin, että säännöstä avustuksen maksamisesta 
lyhennetyiltä työviikoilta voidaan soveltaa erilaisiin työajan 
lyhennystä koskeviin tapauksiin. Lain muutoksella lisättiin myös 
valtion osuutta kassojen hallintokustannuksiin. 

Eduskunta hyväksyi 12.12.196? hallituksen esityksen valtakun-
nallisista työttömyyskassoista annetun lain muuttamisesta. 

Lain muutos sisältää päiväavustuksen enimmäismäärän korotta-
misen lisäksi korjauksia lain soveltamisessa havaittuihin epäkoh-
tiin. Hallitus oli Jo elokuussa korottanut päiväavustusten enim-
mäismäärät 14 markasta 15:50 markkaan Ja 11 markasta 12 markkaan. 
S:\nottuJa enimmäismääriä korotetapji vielä em. lailla 16:50 mark-
kaan Ja 15 markkran. Päiväavustusten korottamisesta aiheutuu val-
tiolle lisämenoa n. 2 milj.mk vuodessa. Lain muutoksen Jälkeen 
luetaan omaisiin, Joiden perusteella Jäsenen korkeampi päiväavus-
tus määräytyy, myös puoliso, Joka ei ole ansiotyössä. 

Jotta työttömyysavustuksen piiriin ei pyrkisi sellaisia hen-
kilöitä, Joilla ei ole tarkoitus olla pysyvästi työmarkkinoilla 
palkkatyöntekijöinä, on lakia muutettu niin, että oikeus avustuksen 
saamiseen on riippuvainen myös työssäoloajasta eikä kuten tähän 
asti yksinomaan kassanjäsenenäoloajasta. 

Koska eräät päiväavustusten perikkäistä maksamista koskevat 
säännökset ovat käytännössä aiheuttaneet hankaluuksia, on niitä 
tämän muka.an muutettu. 

Todettakoon, että työttömyyskassalain kokonaisuudistus on 
parhaillaan valmisteilla. 

Eduskunta hyväksyi 12.12.196? hallituksen esityksen laiksi 
työttömyyskorvauksesta. 

Lailla pyritään parantamaan työttömyyskorvauksen saajien ase- | 
maa korvauksia korottamalla Ja laajentamalla niiden piiriä, Jotka ji 
ovat oikeutettuja perheellisinä saamaan suurempaa korvausta. 

Hallitus korotti elokuussa tekemällään päätöksellä lokakuun 
alusta lukien korvausmääriä, niin että ne ovat yksinäiselle hen-
kilölle 8,10-9 markkaa Ja perheellisille 10,50-11,90 markkaa päi-
vässä paikkakuntaluokasta riippuen. Koska korvausten on todettu 
olevan varsinkin ..kaupunki kiinni s sa asuville riittämättömiä, koro-



- 8 -

tetaan em. l a i l l a korvauksia n. 7 joten ne tu levat olemaan 
8,90-9,50 markkaa j a 11,80-12,60 markkaa. Korotukset merkitsevät 
valt ion menojen kasvua mi i j .marka l la . 

Ni i t ten p i i r i ä , jo tka ovat p e r h e e l l i s i n ä o ikeute t tu ja saamaan 
suurempaa korvausta , on laa jennet tu s i t e n , e t t ä korvauksen s a a j a a 
pidetään p e r h e e l l i s e n ä , j o s hän huoltaa vanhempaansa t a i muuta s e l -
l a i s t a perheenjäsentä , jonka työ- t a i ansiokyky j a v a r a l l i s u u s ovat 
niin v ä h ä i s e t , e t t ä hän elatukseensa katsoen on huomattavasti r i i p -
puvainen korvauksen s a a j a s t a . 

Hyväksyessään 19.12.1967 l a i n työsopimuslain muuttamisesta 
j a l a i n sa irausvakuutusla in muuttamisesta eduskunta k i i r e h t i samal-
la työsopimuslain muutoksia valmistelevan komitean työtä n i i n , e t t ä 
sanotun l a i n kokonaisuudistus saadaan eduskunnan k ä s i t e l t ä v ä k s i 
vuoden 1968 v a l t i o p ä i v i l l ä . 

Eduskunta hyväksyi 28.12.1967 ha l l i tuksen es i tyksen l a i k s i 
e r i t y i s l a p s i l i s ä l a i n muuttamisesta. 

Bud je t t i e s i tykses sään vuodelle 1968 h a l l i t u s ehdot t i , e t t ä 
p e r h e l i s i ä o l i s i korotettava 5 markalla vuodessa sekä l a p s i l i s ä ä 
j a e r i t y i s l a p s i l i s a ä keskimäärin 5 %: l l a 1.1.1968 alkaen. Budje-
t in k ä s i t t e l y n yhteydessä mm. vasemmiston* t aho l ta ehdote t t i in , 
e t tä e r i t y i s l a p s i l i s ä n korotuksen t u l i s i o l l a suurempi e l i noin 
10 %. Tästä syystä h a l l i t u s antoi edel lä mainitun es i tyksen e r i -
t y i s l a p s i l i s ä l a i n muuttamisesta. E r i t y i s l a p s i l i s ä n määrä tu l ee 
olemaan muutoksen jälkeen täysorvon j a sairauden vuoksi avuttoman 
lapsen o s a l t a 92 mk sekä muiden e r i t y i s l a p s i l i s ä ä n o ikeutet tu jen 
osa l t a 46 mk vuosinel jänneksel tä . Hyväksyessään ede l l ä mainitim 
la in eduskunta e d e l l y t t i , e t t ä h a l l i t u s ryhtyy k i i r e e l l i s e s t i 
l a in säädännö l l i s i in to imenpite i s i in e r i t y i s l a p s i l i s ä l a i n mukaisten 
l a p s i l i s i e n s i tomiseks i el inkustannusindeksiin s i t e n , e t t ä l i s ä t 
k o r o t e t t a i s i i n aina automaatt i ses t i elinkustannusten muutosten 
osoittamassa suhteessa kustannusten noustua t i e t y l l ä p r o s e n t t i -
määrällä . 

Eduskunta ei tyytynyt myöskään s i ihen , e t t ä p e r h e l i s i ä o l i s i 
korotettu vain 5 markalla kuten h a l l i t u s o l i e s i t t ä n y t , vaan k a t s o i , 
että korotuksen t u l i s i o l l a vähintään 10 markkaa. 
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II. Verolainsäädäntö 

Eduskunta hyväksyi 10.11.1967 hallituksen esityksen maatila-
talouden tuloverolaiksi. 

Tänä kauan kaivattu uudistus tarkoittaa sitä, että maatalous-
verotuksessa luovutaan nykyisestä keskimääräiseen tuottoon perus-
tuvasta pinta-alaverotuksesta ja siirrytään todellisten tulojen 
mukaiseen verotukseen. Tämä tuskin merkitsee valtiolle lisää vero-
tuloja, mutta se tekee nykyistä paremmin oikeutta pienviljelijöil-
le Ja saattaa maatalouden periaatteessa samanlaiseen asemaan mui-
den veroricaksajaryhmien kanssa. 

Metsätaloudesta saatujen tulojen verotusta koskevat säännökset 
Jäävät kuitenkin edelleen sisällöltään samanlaiseksi kuin voimassa 
olevassa laissa, Joten entistä pinta-alan perusteella arvioita-
vaan tuottoon perustuvaa verotusta tullaan edelleen soveltamaan 
metsänverotuksessa. Eduskunta onkin katsonut, että myös metsävero-
tuksessa olisi päästävä todellisiin tuloihin perustuvaan verotuk-
seen. Uutta maatilatalouden tuloverolakia sovelletaan ensi kerran 
vuodelta 1968 toimitettavassa valtion- Ja kunnallisverotuksessa. 
Lain käsittelyn yhteydessä eduskunta on lausunut edellyttävänsä, 
että kiinnitettyjen velkain korkojen vähennysoikeus kunnallisvero-
tuksessa, käsiteltävänä olevan lainsäädännön piirissä, hallituksen 
toimesta kiireellisesti selvitetään Ja -annetaan mahdollisesti tar-
vittavat esitykset eduskunnalle. 

I ! 

Eduskunta hyväksyi 12.12.1967 hallituksen esityksen tulo- Ja 
omaisuusverolain Ja verotuslain muuttamisesta. 

Hyväksytty esitys. Joka perustuu pääkohdissaan omaisuusvero-
komitean 22.6.1967 antamaan mietintöön, tarkoittaa kokonaisuudis-
tuksen aikaansaamista omaisuusverotuksessa. Sillä poistetaan val-
tiontalouden sallimissa puitteissa ne esteet, Jotka omaisuusvero 
nykyisin asettaa yritystemme kansainvälisen kilpailukyvyn kasvulle, 
sekä muut nykyisen omaisuusverotuksen epäkohdat. Huomattavimmat 
uudistukset kohdistuvat luonnollisten henkilöiden omaisuusvero-
asteikon rakenteeseen, maatilatalouden omaisuusverotukseen sekä 
osakeyhtiöiden Ja osuuskuntien ns. kaksinkertaisen omaisuusvero-
tuksen poistamiseen. 
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Luonnollisten henkilöiden kohdalla verovapaan omaisuuden 
alaraja nousee 12.500 markasta 25.000 markkaaji. 

Verovelvollisella on oikeus vähentää oman asunnon tai osak-
keen arvosta, siltä osin kuin se ei ylitä 80.000 markkaa, %• 
Hallitus on esittänyt raja-arvoksi I5O.OOO mk, mutta sos.-dem. 
ryhmän rinnakkaisaloitteen mukaisesti se muutettiin valiokunnassa 
mainituksi 80.000 markaksi. 

Yhteisverotettaville puolisoille tulo- Ja omaisuusverolain 
38 §:n mukaan myönnettävä vähennys korotetaan 5*000 markkaan. 

Hyväksytyn esityksen mukaan maatalousmaan omaisuusvero määrä-
tään siten, että maatalouden tuotto Jaetaan kolmella Ja näin saatu 
tuotto kerrotaan 7:llä. Kerroin on valittu niin, että se alentaa 
maatalouden omaisuusverorasitusta. Sos.dem. ryhmän rinnakkaislaki-
aloitteessa ehdotettiin, että maatalousmaa olisi I5 hehtaariin 
asti kokonaan vapaa verosta Ja tämän yli menevältä osalta laskettu 
tuotto olisi kerrottu seitsemällä, mutta ei enää Jaettu kolmella. 
Ehdotus, Joka ei tullut hyväksytyksi, olisi käytännössä merkinnyt 
sitä, että se olisi ollut 22-25 hehtaariin asti edullisempi kuin 
hallituksen esitys, mutta siitä ylöspäin hallituksen esitystä 
ankarampi. 

Yhtiöiden kohdalla uusi omaisuusverolaki merkitsee sitä, että 
verosta ovat vapaat kotimainen os.akeyhtiö, osuuskunta Ja muu yh-
teisö, Jonka osakkaan tai Jäsenen veronalaisia varoja ovat hänen 
osuutensa yhtiössä. Koska verotulojen menetys valtiolle on tältä 
osin n. 90 milj.mk, niin kolmen vuoden ylimenokautena kannetaan 
em. yhtiöiltä tulovero siten korotettuna, että tuloverokantaan 
lisätään vuodelta 1968 9 prosenttiyksikköä, vuodelta 1969 6 
prosenttiyksikköä Ja vuodelta 1970 ^ prosenttiyksikköä. 

Sos.dem. ryhmä ehdotti rinnakkaisaloitteessaan, että em. yh-
tiöt saisivat verovapauden vain tuotannolliseen toimintaan käytet-
tävästä omaisuudesta. 

Eräistä heikkouksistaan huolimatta uusi omaisuusverolaki 
merkitsee edistysaskelta. 

Eduskunta hyväksyi 14.11.1967 hallituksen esityksen laiksi 
auto- Ja moottoripyöräverosta. 

• I 
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Hallitus antoi ' 22 päivänä syyskuuta eduskunnalle esityksen 
laiksi auto- ja moottoripyöräverosta eli ns, autoverolain, jossa 
min. esitettiin, että voimassa olevasta laista poiketen ammattiau-
toilijat eivät enää saisi hyväkseen ns. autoveron palautusta. 

Sosialidemokraattinen eduskuntaryhmä eivätkä muutkaan hallitu- ' 
puolueiden eduskuntaryhmät voineet hyväksyä tältä osin hallituksen 
esitystä. Asiasta käytiin pitkiä ja monivaiheisia neuvotteluja 
toisaalta hallituspuolueiden eduskuntaryhmien välillä ja toisaalta 
eduskuntaryhmien ja valtiovarainministerin välillä. Neuvotteluissa 
päädyttiin kompromissiratkaisuun. Hallitus antoi eduskunnalle 
5.11.1967 uuden esityksen, jonka mukaan autosta, joka on merkitty 
rekisteriin ammattimaiseen liikenteeseen käytettäväksi ja jota 
pääasiallisesti tähän tarkoitukseen käytetään, palautetaan hake-
muksesta 60 % suoritetun autoveron määrästä kuitenkin enintään 
5.500 markkaa. Palautus myönnetään täten tilausliikenteeseen käy-
tettävistä henkilö- ja pakettiautoista sekä linjaliikenteestä käy-
tettävistä pakettiautoista. Sen sijaan aikaisemmasta poiketen muihin 
kuin: sanottuihin tarkoituksiin käytettävästä pakettiautosta, samoin 
kuin kouluajoon käytettävästä autosta veroa ei sitä vastoin enää 
palauteta. Sen sijaan invalidiajoneuvoista suoritetaan autoveron 
palautus kuten aikaisemminkin. 

Lisäksi eduskunta edellytti hytäksyessään edellä mainitun 
autoverolain, että hallitus kiireellisesti tutkii mahdollisuutta 
autoveron takaisinmaksamiseksi sellaisille invaliideille, joilla 
on vähintään W %:n liikuntavamma ja joille auton hankinta on 
toimensa ja työnsä hoitamiseksi olennaisen tarpeellinen sekä tutki-
muksen johtaessa myönteiseen tulokseen antaa tätä tarkoittavan 
esityksen. 

Hallitus ehdotti, että oikeus ns. kalliinpaikan vähennykseen 
verotuksessa poistettaisiin kokonaisuudessaan ja että oikeus sai-
rauskulujen vähentämiseen nykyisessä laajuudessaan poistettaisiin 
ja vain alempiin tuloluokkiin kuuluvilla olisi oikeus tehdä tietyn 
suuruinen vakiovähennys. 

Sos.-dem. eduskiintaryhmä piti näitä ehdotuksia palkansaajien 
kannalta kohtuuttomina eikä voinut niitä hyväksyä, vaikka hallitus 
perusteli ko. esityksiään sillä, että tällaisista vähennysoikeuk-
sista hyötyvät suhteellisesti eniten suurituloiset. Eduskunta 
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hylkäsikin kokonaisuudessaan hallituksen esityksen sairauskulujen 
osalta ja kalliinpaikan vähennystä koskevan hallituksen esityksen 
suhteen päädyttiin kompromissiin. 

Eduskunta hyväksyi 22.12.196? hallituksen esityksen laiksi 
natkustaj averosta. 

Lain mukaan ¿jokainen Suomesta ulkomaille kauppa-aluksella 
meritse matkustava Suomessa asuva henkilö on velvollinen suorit-
tamaan maasta lähtiessään matkustajaveroa, jonka suuruus on 5 nik 
matkalta, Jonka pituus on enintään 90 meripeninkulmaa ja 10 mk 
matkalta, jonka pituus on yli 90 meripeninkulmaa. Matkustajave-
rosta on kuitenkin vapaa alle 12-vuotias lapsi. Laki liittyy osana 
toimenpiteisiin valuutan maasta viennin ehkäisemiseksi ja maksu-
taseen parant.amiseksi matkustajaliikenteen osalta. Vuonna 1966 
matkustajien masta viemä valuuttamäärä oli lähes 100 miij.mk 
suurempi kuin matkustajien maahan tuoma valuuttamäärä. 

III. Talous ja teollisuus 

Eduskunta hyväksyi 22 päivänä joulukuuta 1967 Suomen Tasa-
vallan tulo- ja menoarvion vuodelle 1968. Budjetti päättyi loppu-
summaan 9.249.500.000 mk. 

Vuoden 1968 tulo- ja menoarviossa on aikaisempaa huomattavasti 
enemmän osoitettu varoja teollisuuden ja viennin edistämiseen, 
tuotantopohjan laajentamiseen, tuotesuunnitteluun sekä muxihun 
kasvua edistävään tutkimukseen. Huomattavia määrärahoja on osoi-
tettu myös perus- ja energiatuotannon lisäämiseen. 

Vaikeasta työllisyystilanteesta johtuen on muutoinkin osoi-
tettu aikaisempaa enemmän varoja työllisyyttä edistäviin kohtei-
siin mm. valtion avustuksia ja lainoja lähinnä kiintien investointi-
toimintaan on lisätty merkittävästi. Myös työllisyyttä edistäviin 
ammattikursseihin on varattu aikaisempaa enemmän varoja. 

Siitä, että maatalouspolitiikassa ollaan kulkemassa selvem-
pään suuntaan on esimerkkinä ensi vuoden budjetti. Budjetissa 
ei ole enää osoitettu varoja uudis- ja kivenraivauspalkkiöiden 
maksamiseen ja uusien tilojen perustaminen on loppumassa. Maa-
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talouteen osoitettujen varojen käyttösuunnitelmassa annetaan 
tähän astista suurempi paino rationalisointipäämäärille. Maata-
lousbudjetin osuus muihin hallinnonaloihin verrattuna on pienen-
tynyt huomattavasti. Sen sijaan puunjalostusteollisuuden raaka-
aineiden saannin turvaamiseksi metsänparannustoimintaa tehostetaan 
ja lisätään. Sosiaaliseen asuntotuotantoon on osoitettu 250 milj. 
markkaa eli 10 % enemmän kuin nihin asuntotuotantolaki velvoittaa. 
Korkeakoulujen kehittämiseen ja korkeakoulujen piirissä suoritetta 
vaan tutkimustyöhön osoitettuja määrärahoja on lisätty. Ammatil-
listen oppilaitosten laajentamista ja kehittämistä tehostetaan. 
Määrärahoja on osoitettu lisääntyvästi uusien ammattioppilaitosten 
rakentamiseen. Huomattavasti aikaisempaa enemmän osoitetaan varoja 
metsätyömiesten ammattikoulutukseen. 

Budjettiin on varattu ensimmäisen kerran määräraha rintama-
miehille maksettavia sotaeläkkeitä varten. Eduskunta on lausunut 
edellyttävänsä, että hallitus kussakin yksityistapauksessa tarkoin 
tutkituttaa sotaeläkettä hakeneen rintamasotilaan taloudellisen 
aseman, jotta eläkkeitä myönnettäessä etusija voitaisiin antaa 
vaikeassa taloudellisessa asemassa oleville rintamasotilaille. 

Budjettiin liittyvillä toimenpiteillä hallitus on tehostanut 
toimenpiteitä valtion henkilökuntamenojen kasvun rajoittamiseksi 
tarkoituksena estää tarpeeton virkakoneiston paisuminen ja valtion 
kulutusmenojen kasvu. Budjetin mukaan on käynnistetty vuodet 1968-
1972 kattava taloussuunnittelu. Pääomavirtojen ohjaaminen saa 
vuoden I968 budjetissa selväpiirteisen ilmenemismuodon. Pääomia 
ohjataan nyt enemmän kuin koskaan aikaisemmin tuotannon tehostami-
seen, uusien työpaikkojen luomiseen ja viennin tehostamiseen. 

Eduskunta on kiinnittänyt budjetin perusteluissa huomiota mm. 
avosairaanhoidon edistämiseen, kehitysalueiden teollistamiseen ja 
elinkeinoelämän elvyttämiseen, työnvälitystoiminnan kehittämiseen 
ottamalla huomioon alueellisen ja ammatillisen riippuvuuden tarve 
sekä toimialarationalisointi ja teknillinen kehitys, työllisyyden 
hoitamiseen etupäässä työlinjalla ja vuokra-asuntojen lisäämiseen. 

Eduskunta hyväksyi 20.10.1967 hallituksen esityksen laiksi 
vientimaksusta. 

Lokakuun 11 päivänä 1967 suoritetun devalvaation johdosta on 
masta viejän suoritettava tavarasta vientimaksua. Vientimaksun 

—i—Ma^agaäaBa au 
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suuruus on % tavaran vientihinnasta. Tätä prosenttinäärää alen-
netaan asetuksella asteittain silmälläpitäen maan rahataloudelli-
sen tasapainon turvaamista, vientihintojen tason kehitystä sekä 
vientituotannon yleistä kannattavuutta. Alentamatonta prosentti-
määrää sovelletaan kuitenkin kolmen kuukauden ajan lain voimaan-
tulosta. Vientimaksusta kertyvät varat talletetaan Suomen Pankkiin 
siihen saakka, kunnes ne käytetään säädettyihin tarkoituksiin. 

Varoista käytetään 1) kolmannes sijoituksiin muihin kuin pää-
asiassa voimantuotantoa harjoittaviin valtionenemmistöisiin osake-
yhtiöihin sekä valtionrautateiden ja posti- ja lennätinlaitoksen 
sijoitusmenoihin; 2) kolmannes vaitionenemmistöisen osakeyhtiön 
harjoittaman voimantuotannon kehittämiseen ja polttoaineiden var-
muusvarastojen rakentamiseen; sekä 5) kolmannes vientiluottoa tai 
pienen ja keskisuuren teollisuuden investointiluottoa myöntävien 
erityisluottolaitosten luotonantomahdollisuuksien lisäämiseen, 
pienteollisuuslainojen tai muiden teollisuustuotantoa edistävien 
lainojen myöntämiseen sekä tehostetun metsänparannusohjelman 
toteuttamiseen. 

Hyväksyessään 2.6.196? pankkivaliokunnan mietinnön Suomen 
Pankin hallintoa ja tilaa vuonna 1966 koskevan tarkastuksen joh-
dosta eduskunta kiinnitti erityisesti huomiota siihen, että vuoden 
1966 aikana on lainakoroista miltei kauttaaltaan luotto- ja raha-
markkinoilla tapahtunut huomattavaa kohoamista korkomarginaalin 
kasvun johdosta. Koska tämä perustuu olennaiselta osalta ns. indek-
silisien perimiseen laajemmassa mitassa kuin mitä tallettajille 
suoritettava indeksilisät tai muut kohtuulliset perusteet olisivat 
edellyttäneet, tulisi tätä epäkohtaa sen koko laajuudessa tutkia 
ja sen poistamiseen soveliain keinoin pyrkiä, jotta lisääntyvän 
korkorasituksen epäedullista vaikutusta tuotanto- ja asximiskustan-
nuksiin voitaisiin estää. 

Hyväksyessään 5.3.196? hallituksen esityksen Typpi Oy:n ulko-
ja kotimaisten lainojen vakuudeksi annettavista valtion takauksis-
ta eduskunta kiinnitti erityistä huomiota siihen, että varsin huo-
mattava osa yhtiön laajennushankkeista johtuvista konehankinnoista 
joudutaan sijoittamaan ulkomaille, koska kotimaan teollisuus ei 

M 



- 15 -

voi nyöntää tilaajalle samoja pitkäaikaisia toimitusluottoja 
kuin ulkomaiset koneiden toimittajat» Kun kotimainen teollisuus 
olisi näissä suhteissa saatettava kilpailukykyiseksi ulkomaisen 
teollisuuden kanssa, eduskunta esitti hallituksen harkittavaksi, 
eikö kotimaisten hankintojen kohdalla voitaisi ottaa käyttöön 
järjestelyä, mikä vastaa Jo käytännössä olevaa vientiluottojär-
Jestelmää. 

I ' ii 

IV. Koulu Ja kulttuuri 

Eduskunta hyväksyi 5 päivänä toukokuuta 1967 hallituksen esi-
tyksen cppisopimuslaiksi. Lain hyväksyminen merkitsi vuodelta 1923 
peräisin olevan oppisopimuslain tarkistamista kokonaisuudessaan. 

Oppisopimusjärjestelmän kehittämistä on haitannut mn. aikai-
semman lain soveltamisen rajoittuminen määrätynlaisiin kuntiin ? 
samoin kuin se, että oppisopimusasiat kuuluivat osaksi kauppa-
Ja teollisuusministeriön osaksi sosiaaliministeriön toimialaan. 
Epäkohtana on myös pidetty oppisopimuksen pakollisuutta. Lisäksi 
ovat oppilaat pitäneet opissaoloa epäedullisena taloudellisessa \ 
suhteessa verrattuna muuhun työssäoloon, varsinkin kun saatu oppi 
on suhteellisen vähän otettu huomioon työntekijän palkka^jksessa. I 
Työnantajat puolestaan ovat katsoneet oppilaiden pitämisen talou-
delliseksi rasitukseksi. Näistä epäkohdista Johtuen oppisopimuksia 
on viime vuosina tehty suhteellisen vähän. 

Uudessa oppisopimuslaissa on pyritty korjaamaan mainitut 
puutteellisuudet. Lain alueellista soveltamista on laajennettu 
niin, että oppisopimuksia voidaan tehdä maan Jokaisessa krimassa. 
Oppisopimukseen näliden on omaksuttu vapaaehtoisuuden periaate, ts. 
laki ei estä työnantajaa Ja nuorta työntekijää tekemästä muunkin-
laista sopimusta. Uudessa laissa on poistettu nycs lain tflytäntöön-
panon Ja valvonnan kasijakoisuus. Uuden lain mukaan suoritetaĉ Ji 
valtion varoista oppilaalle tiettyjä etuja oppisopimuksen edellyt-
tämän tietopuolisen koulutuksen aikana sekä työnantajalle korvaus-
ta kouluttamisesta aiheutuneista menoista 560-720 mk vuodessa. 
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Uudon l a i n tavoi t teena on, e t t ä oppisopimuskoulutuksessa 
saavutettu ammatillinen pätevyys r innastetaan y l e i s e n ammatti-
koulun oppimäärän suorittamisen tuottamaan pätevyyteen. Oppisopi-
muskoulutuksen elvyttäminen on tärkeätä myös yhteiskimnan kannalta , 
koska t ä l l a i n e n koulutus tulee yhteiskunnalle huomattavasti h a l -
vemmaksi kuin koulumuotoinen opetus. 

Eduskunta hyväksyi 7.'12.'1967 ha l l i tuksen es i tyksen v a l t i o -
neuvoston ministeriöiden lukumäärästä J a y l e i s e s t ä t o i m i a l a s t a 
annetun l a in muuttamisesta. 

Muutos merkitsee s i t ä , e t t ä ammattikasvatushall itus s i i r t y y 
kauppa- j a teo l l i suusmini s ter iön a la i suudes ta opetusministeriön 
alaisuuteen. S i i r t o on katsot tu tarkoituksenmukaiseksi kou lu la i -
toksen tehokkaan kehittämisen kannalta, koska mm. lukioiden J a 
ammatillisten koulujen si joituskysymykset J a opetuksen j ä r j e s t ä -
minen n i i s s ä ovat r i i ppuva i s i a t o i s i s t a a n Ja ede l ly t t ävä t näiden 
koulumuotojen v ä l i s t ä l ä h e i s t ä yhte i s työtä . 

Kun ke sk i t e t ty koulu- Ja ammattikasvatushallinto pääsee täy-
teen toimintaan, on odote t tav i s sa , e t t ä myöskin ammattikasvatus-
hallinnon tarpeiden tyydyttäminen sekä ammattikasvatuskoulutuksen 
koordinointi muuhun koulutustoimintaan tulee nykyisbä paremmin 
hoidetuksi . S i i r t o tapahtuu 1.7.1968. L i s ä k s i eduskunta l au su i 
edel lyttävänsä , e t t ä ha l l i tuksen e s i t y k s e s s ä tarkoi tetun uudelleen-
j ä r j e s t e l y n yhteydessä Ja sen Jälkeen ammattikasvatukseen k i i n n i t e -
tään s e l l a i s t a huomiota kuin sen Jatkuva kehittäminen Ja tehos ta-
minen t e o l l i s t u v a s s a yhteiskunnassa e d e l l y t t ä ä . J a e t t ä e r i a l o -
jen ammattikasvatuksessa tarkoin seurataan v a s t a a v i l l a ammatti-
a l o i l l a tapahtuvaa kehitystä . 

Eduskunta hyväksyi 22.12.1967 ha l l i tuksen es i tyksen l a i k s i 
ammattikasvatushall ituksesta annetun l a i n muuttamisesta. 

Kun eduskiinta aikanaan hyväksyi ammattikasvatuslain se ke-
hotti h a l l i t u s t a v i ivyt te lemättä ryhtymään to imenpi te i s i in ammatti-
oppi la i tos ten Johdon Ja valvonnan keski t tämiseks i ammattikasvatus-
hal l i tukseen. Hyväksytyn lainmuutoksen muka-n s i i r t y y 1.7.1968 
lukien nykyään naata loushal l i tuksen a l a i sena toimivat k o t i t e o l l i -
suus- J a kot i t a lousoppi l a i tokse t ammattikasvatushallituksen a l a i -

i 
i\ 
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siksi. Sosiaalininisteriön alaisuudesta siirtyvät ammattikasvatus-
hallituksen alaisiksi invalidien ammattioppilaitokset, kodinhoita-
jia, kotisisaria Ja lastenkotien johtajia kouluttavat laitokset 
sekä valtion ammattikoulukoti. Edelleen siirtyy sairaanhoitokoulu-
tuksen johto ja valvonta kokonaisuudessaan lääkintöhallitukselta 
ammattikasvatushallitukselle. 

Hyväksyessään 23.5'^967 hallituksen esityksen laiksi Jyväs-
kylän yliopiston eduskunta teki lakiin lisäyksen, jonka mukaan 
kollegiaaliseen tapaan järjestetyissä hallintoelimissä on opetta-
jien ja muiden viranhaltijoiden ja opiskelijoiden edustajia sen 
mukaan kuin asetuksella säädetään kuitenkin niin, etteivät opis-
kelijoiden edustajat osallistu virkojen täyttämistä ja oppinäyt-
teiden arvostelemista koskevien kyaymysten käsittelyyn. 

Lisäksi eduskunta hyväksyi sos.-dem. ryhmän aloitteesta lausu-
man, että asetusta Jyväskylän yliopistosta säädettäessä otetaan 
huomioon se koululaitosta kehitettäessä hyväksyttävä periaate, että 
myös ammattikoulu- ja opistotietä varataan mahdollisuus päästä 
varsinaiseksi opiskelijaksi yliopistoihin ja korkeakouluihin lukion 
kurssia suorittamatta. Tällöin opiskelijoita valittaessa olisi oh-
jeena pidettävä sitä, että opiskelijoiksi hyväksyttäisiin pohja-
koulutuksesta riippumatta ne henkilöt, joilla voidaan katsoa 
olevan parhaat edellytykset menestyksellisesti selviytyä korkea-
kouluopinnoista. 

Eduskunta hyî -äksyi 12.12.1967 hallituksen esityksen korkea-
koulustipendeistä annetun lain muuttamisesta. 

Stipendien markkamääriä oli viimeksi korotettu vuonna 1960. 
Tällä hetkellä vain kahdella korkeakouluopiskelijalla sadasta on 
mahdollisuus kokostipendiin, joka sekin riittää vain vajaan kolmen 
kuukauden ipiskelukustannuksiin. 

Alussa mainitun hallituksen esityksen hyväksyminen merkitsi 
sitä, että ensimmäistä vuotta korkeakouluissa opiskeleville myön-
netään nykyisen 100 stipendin asemesta 200 stipendiä, että toista 
tai useampaa vuotta opiskeleville myönnetään nykyisen 1.000 sijasta 
1.500 kokostipendiä ja samoin iaykyisen 1.000 sijasta I.500 puoli-
stipendiä. Lisäksi kaikkien stipendien markkamääriä korotetaan 
keskimäärin 20 prosentilla. Aikaisemmasta laista poiketen on nyt 

iM 
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t o i s t a t a i useampaa v u o t t a o p i s k e l e v a l l a s t i p e n d i s a a j a l l a , j o k a 
s i i r t y y johonkin Pohjoismaahan harjoittama<?ji v a s t a a v i a o p i n t o j a , 
mahdoll isuus s ä i l y t t ä ä hakemuksesta o i k e u t e n s a s t i p e n d i i n . J o s 
hänen p ä ä a i n e e n s a o p e t t a j a kotimaas^ •». t ä t ä p u o l t a a . 

Eduskunta Icatsoi t a r p e e l l i s e k s i k i i r e h t i ä o p i n t o t u k i j ä r j e s -
telmän kokonaisuudistuksen t o t e u t t a m i s e e n t ä h t ä ä v i ä t o i m e n p i t e i t ä . 
S t i p e n d i e n l u k m ä ä r i i n J a markkamääriin t u l e v a t k o r o t u k s e t a s t u -
vat voimaan 1 . 9 . 1 9 6 8 . 

I 

Eduskunta hyväksyi 1 9 . 1 2 . 1 9 6 7 h a l l i t u k s e n e s i t y k s e n v a l t i o n 
i l t a o p p i k o u l u i s t a J a v a l t i o n oppikoulujen i l t a l i n j o i s t a . 

Koska i l t a o p p i k o u l u j e n J a i l t a l i n j o j e n k e h i t t ä m i s e n k a n n a l t a 
on o l l u t suur i puute s e , e t t e i m a i n i t t u j a k o u l u j a v a r s i n a i s e s t i 
koskevaa l a i n s ä ä d ä n t ö ä o l e o l l u t olemassa J a kun t o i s a a l t a v a l t i o n 
i l t a o p p i k o u l u t J a v a l t i o n oppikoulujen i l t a l i n j a t e r o a v a t s i i n ä 
määrin v a r s i n a i s i s t a o p p i k o u l u i s t a , e t t ä eroavuuden on k a t s o t t a v a 
koskevan v a l t i o n oppikoulujen j ä r j es tysmuodon p e r u s t e i t a , a n t o i 
h a l l i t u s em. e s i t y k s e n . S i v i s t y s v a l i o k u n n a n ehdotukses ta eduskunta 
k a t s o i , e t t ä o l i s i t u t k i t t a v a mahdol l i suuks ia v a l t i o n tuen a n t a -
miseen i l t a o p i s k e l i j o i l l e , koska ho ovat useimmissa t a p a u k s i s s a 
nuor ia J a v ä h ä v a r a i s i a . Eduskunta k e h o t t a a h a l l i t u s t a tu tk imaan , 
mitä m a h d o l l i s u u k s i a o l i s i opiske lun t e h o s t a m i s e e n J a k a m a l l a 
lukuvuos i , kesäkuukausia hyväksi k ä y t t ä e n , kolmeen lukukauteen . 

V a l i o k u n t a muutti h a l l i t u k s e n e s i t y s t ä s i t e n , e t t ä l a k i a n t a a | 
mahdollisuuden p e r u s t a a myös k a k s i l u o k k a i s i a l u k i o a s t e i t a . i 

Eduskunta hyväksyi 1 9 . 5 - 1 9 6 7 h a l l i t u k s e n e s i t y k s e n l a i k s i 

kansakoulu la in muuttamisesta . 

L a k i i n tehdyt muutokset m e r k i t s e v ä t e r ä i t ä t a r k i s t u k s i a . 
J o i s t a e r ä ä t ovat t u l e v a s t a k o u l u - u u d i s t u k s e s t a r i ippumattomia J a 
e r ä ä t sen a ikaansaamis ta e d i s t ä v i ä . 

Kun o l i s i ta rpeen Jo ennen peruskoulun u u d i s t u s t a k o k e i l l a 
s e l l a i s t a koulua , J o s s a k a n s a l a i s k o u l u J a k e s k i k o u l u on y h d i s t e t t y , 
on t ä l l a i s e n kokei lukoulun j ä r j e s t ä m i n e n t e h t y m a h d o l l i s e k s i o t t a -
malla k a n s a k o u l u l a k i i n s i t ä koskeva eäännös. 
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Koska käytännössä on osoittautunut tarkoituksenmukaiseksi 
jär jes tää kansakoulun oppilai l le työpaikoilla tapahtuvaa h a r j o i t -
telua Ja perehtymistä asujaniston elinkeinoelämään, on asiaa kos-
keva säännös otettu lak i in . 

Kun koulun osuus kasvatustehtävässä on tu l lut ent is tä t ä r -
keänmäksi, on kouliui kiinnitettävä entistä enemmän huomiota oppi-
laiden kokonaiskasvatuksoen. Tästä syystä on mm. kansalaistaidon 
opetusta lak i in tehdyllä muutoksella l i s ä t t y Ja kehitetty. 

Hallituksen esityksen nukafin kaupunki sa i s i vuotuista valtion-
apua 45 % kansakoululaitoksensa palkkausmenoista. Kun kuitenkin Jo 
lakies i tystä annettaessa o l i lähdetty per iaat teesta , e t t e i valtion-
avustus pienene nykyisestään, muutettiin mainittu valtionapu 
sos.-dem. ryhmän vaatimuksesta %:ksi. 

V. Maa- j a metsätalous 

Eduskunta hyväksyi 26.5.'^96? hallituksen esityksen l a i k s i 
kotimaisten sokerituotannon turvaamisesta. 

Uusi laki lähtee s i i t ä , että kotimaisen sokerituotannon l a a -
juus määritellään noin 20 %:n omavaraisuutta vastaavaksi, mikä 
edellyttää noin 575 mi l j . kilon kokonaissatoa vastaavaa v i l j e l y -
laajuutta. Sadon y l i t täessä tämän määrän alennetaan Juurikkaan 
perushintaa koko sadon osalta 0.02 penniä Jokaisel ta täydeltä 
miljoonalta k i l o l t a . Jonka sato y l i t t ä ä edellä mainitun määrän. 

Uudessa l a i s s a noudatetaan entistä täydellisempää sokeripi-
toisuuteen perustuvaa laatumaksutapaa. Valtioneuvosto vahsitaa 
kuljetusavustuksille enimmäismäärän. Kuljetusavustusten l i s ä k s i 
maksettavaa ns. l isähintaa ehdotetaan huomattavasti supistet ta-
vaksi. Kaiki l la nä i l l ä toimenpiteillä pyritään estämään sokeri-
juurikkaan v i l j e lyn laajentuminen Pohjois-Suomeen, Jossa sekä 
sokerijuurikkaan hehtaarisadot et tä sokeripitoisuus ovat a lha ise t . 

Uuden lain hyväksyminen vähentää valtion varojen tarvetta 
kotimaisen sokerituotannon turvaamiseen noin I5 milj .markalla 
vuoden 1966 hintasuhteiden muka«-!!! laskettuna. Uuden la in mukaan 
alennetaan myös t e h t a i l l e maksettavien tuotantopalkkioiden tasoa. 
Se sidotaan myös sokerin myyntihintaan s i ten, e t tä myyntihinnan 


